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Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
va efectua o vizită oficială de prietenie 

în Republica Arabă Siriană
Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 

secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România,

va efectua o vizită oficială de 
prietenie în Republici Arabă 
Siriană, la invitația secreta
rului general al Partidului

Baas Arab Socialist, Hafez Al- 
Assad, președintele Republicii 
Arabe Siriene, în ultima de
cadă a lunii mai a.c.

ORGAN AL COMITETULUI CENTRAL AL UNIUNII TINERETULUI COMUNIST

LUNI

17 MAI

1982 ȘEDINȚA COMITETULUI POLITIC

CONSFĂTUIRE DE LUCRU LA C.C. AL P.C.R.

Sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist Român, pre
ședintele Republicii Socialiste România, in zilele de 
14 și 1S mai, la Comitetul Central al partidului a 
avut loc o consfătuire pe probleme de industrie și 
agricultură, in cadrul căreia s-a procedat la o anali
ză aprofundată a activității in aceste sectoare de 
bază ale economiei naționale, în vederea realizării, 
in condiții superioare de calitate și eficiență, a pre
vederilor planului de stat pe anul in curs și pe în
tregul cincinal.

La consfătuire au participat membri și membri 
supleanti ai Comitetului Politic Executiv, secretari ai 
C.C. al P.C.R.

De asemenea, au participat primii secretari, se
cretarii cu probleme economice și secretarii cu 
orobleme agrare ai comitetelor județene de partid, 

ȘUfeȘțtri, conducători ai unor oigqne centrale de stat, 
a dorii direcțiilor agricole județene, președinții 
uf>. .oilor județene ale cooperativelor agricc le de 
producție, reprezentanți ai unor organizații de masă 
și obștești, activiști, specialiști din diferite domenii.

Inscriindu-se pe linia consultărilor permanente ale 
tovarășului Nicolae Ceaușescu cu cadrele de condu
cere și oamenii muncii din cele moi diferite sectoare 
de activitate, consfătuirea a evidențiat rolul esențial, 
determinant, al secretarului general al partidului in 
elaborarea și fundamentarea măsurilor concrete, 
eficiente, pentru dezvoltarea și continua modernizare 
a economiei noastre in condițiile complexe, deosebit 
de dificile, create de criza economică mondială, 
capacitatea sa de a investiga in profunzime realita
tea, pentru identificarea soluțiilor celor mai potrivite 
menite să asigure înfăptuirea exemplară a progra
mului de dezvoltare economico-sociolă a țârii.

In spiritul indicațiilor date de secretarul general al 
partidului, consfătuirea a examinat cu exigență acti
vitatea desfășurată in industrie și agricultură, stabi
lind măsurile corespunzătoare pentru eliminarea ră- 
minerilor in urmă, a celorlalte neajunsuri din fiecare 
domeniu, pentru afirmarea tot mai puternică a fac
torilor intensivi in dezvoltarea producției materiale, 
pentru ridicarea economiei noastre socialiste la ni
velul marilor posibilități de care dispune.

Lucrările consfătuirii s-au desfășurat în cadrul a 
două secțiuni - industrie și agricultură - precum și 
pe ministere.

in cadrul dezbaterilor, vorbitorii au făcut, în lumina 
orientărilor stabilite de plenara C.C. al P.C.R. din 
noiembrie 1981 și ședința de lucru din februarie 
anul acesta, a indicațiilor cuprinse în cuvintările to
varășului Nicolae Ceaușescu, o analiză temeinică a 
modului in care s-a realizat planul de stat pe pri
mele patru luni, precum și a modului in care se ac

La Muzeul de istorie a partidului comunist, a mișcării revoluționare și democratice din România, 300 de

pionieri din sectorul 3 al Capitalei au primit carnetul de membru al Uniunii Tineretului Comunist

Un moment de neuitat
Duminică dimineață, Muzeul 

de istorie a partidului comunist, 
a mișcării revoluționare și de
mocratice din Romania a fost 
gazda — și organizator alături 
de Comitetul municipal Bucu
rești al U.T.C. - unei impresio
nante manifestări la care au luat 
parte sute de tineri, șoimi ai pa
triei, pionieri, uteciști. Acțiunea 
intitulată ..Sub flamura partidu
lui" a fost o adunare festivă de 
luminare a carnetului de mem
bru al Uniunii Tineretului Co
munist unui număr de 300 de 
pionieri-uteciști de la școlile ge
nerale ale sectorului 3 al Capi
talei, , Am inițiat astăzi — ne-a 
spus tovarășa Elisabeta Ioniță 
de la Muzeul de istorie a parti
dului comunist — o amplă acțiu

ne prin care dăm momentului 
primirii in Uniunea Tineretului 
.Comunist solemnitatea și impor
tanta ce i se cuvin. Astăzi, noii 
uteciști sini elevi din sectorul 3. 
I,i continuare vom face alte ac
țiuni la care vor participa, pe 
rind, tinerii din celelalte sectoa
re ale Capitalei".

Sala este inundată de cravate 
roși cu tricolor, de flori, de emo
ții. Tăcerea solemnă este spartă 
de trompete și tobe. Se salută 
aducerea steagurilor U.T.C. și al 
organizației pionierilor. Se in
tonează Imnul de stat al Repu
blicii Socialiste România. După 
cuvintul rostit de tovarășul 
Glicorghe Pirvvlescu, șef de sec
ție la Muzeul de istorie a parti
dului, tovarășa Alexandrina Ne-

ționează pentru îndeplinirea in întregime a prevede
rilor pe luna mai și pe primul semestru al anului.

In cuvintul lor, vorbitorii au subliniat că dezvol
tarea economiei naționale in ritmuriie și la proporți
ile stabilite impune cea mai mare grijă pentru ex
tinderea bazei de materii prime, pentru îndeplinirea 
și depășirea substanțiala a planului de producție la 
cărbune, minereuri neferoase, la petrol și la alte 
resurse energetice. Au fost dezbătute pe larg mo
dalitățile prin care se acționează in fiecare județ 
pentru traducerea in viață a hotâririlor Comitetului 
Politic Executiv al C.C. al P.C.R. privind reducerea 
consumurilor de materii prime și materiale, de com
bustibili și energie, pentru recuperarea și reintrodu
cerea in circuitul economic a materialelor refolosibile, 
pentru creșterea generală a productivității și a efi
cienței muncii. In cadrul analizei, vorbitorii s-au refe
rit la măsurile luate pentru dezvoltarea industriei 
mici, pentru diversificarea și lărgirea gamei sortimen
tale a produselor realizate in această ramură. A fost 
subliniată, totodată, necesitatea de a se pune pe 
primui plan al preocupărilor ridicarea calității pro
duselor, și in primul rind a celor destinate exportului.

Analizind modui in care se realizează planul de 
investiții, vorbitorii s-au referit la măsurile adoptate 
pentru recuperarea restanțelor in acest sector, reali
zarea in întregime a lucrărilor de construcții-montaj 
și punerea in funcțiune la termen a obiectivelor eco
nomice și social-culturale.

In cuvintul lor, vorbitorii au arătat că interesele 
economiei naționale impun intensificarea puternică și 
perfecționarea continuă a activității de comerț exte
rior, realizarea integrală a producției destinate ex
portului, găsirea de noi căi pentru reducerea impor
tului, condiții hotăritoare pentru asigurarea unei 
balanțe comerciale active.

In cadrul consfătuirii au fost dezbătute, de aseme
nea, probleme de stringentă actualitate pe care le 
ridică realizarea planului producției agricole pe anul 
in curs, sarcinile ce revin lucrătorilor din acest do
meniu, pentru anul viitor, in lumina obiectivelor În
făptuirii noii revoluții agrare in țara noastră.

Referindu-se la campania agricolă de primăvara, 
vorbitorii au informat că in acest an semănatul cul
turilor prâșitoare s-a efectuat, in cea mai mare parte, 
in perioada optimă și in condiții calitative superioare, 
asigurindu-se astfel, premise temeinice pentru reali
zarea producțiilor planificate. S-a scos in evidență 
că, paralel cu efectuarea lucrărilor agricole de se
zon, se acordă deosebită atenție reparării la vre
me a tractoarelor și mașinilor agricole, a celorlalte 
utilaje, astfel ca întregul parc să poată fi pus in stare 
de funcționare, creindu-se condiții ca recoltatul 

dea, prim-secretar al Comitetu
lui. U.T.C. al. sectorului 3. adre
sează pionierilor un călduros și 
responsabil bun venit in rindul 
organizației revoluționare a tine
retului. Primii care intră in po
sesia carnetului de membru al 
U.T.C. sini Cristina lonescu și 
Dan Manasoiu, elevi, ai Școlii 
generale nr. 89. Are loc, de fapt, 
un moment simbolic : tovarașa 
Ncdea — ca reprezentant al 
U.T.C. — inminează carnetele de 
utecist celor doi pionieri care, 
la rindul lor. transmit șoimilor 
patriei Georgeta Popa și George
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cerealelor păioase sâ poatâ fi încheiat în termenele 
stabilite de conducerea partidului.

Un loc important in cadrul dezbaterilor l-au ocupat 
problemele de dezvoltare a producției de legume. 
S-a evidențiat că, in momentul de față, se depun 
eforturi susținute pentru încheierea lucrăriloi de plan
tare a ultimelor suprafețe cu legume, asigurindu-se 
astfel toate condițiile necesare pentiu o bună apro
vizionare a populației cu legume proaspete, pe I 
o perioadă cit mai îndelungata de timp, pentru sa
tisfacerea tuturor cerințelor industriei alimentare,

O atenție deosebită in cadrul consfătuirii s-a 
acordat modului in care se înfăptuiesc programele 
adoptate cu privire la dezvoltarea zootehniei. Pornind 
de la realitatea că in fiecare județ creșterea anima
lelor se înscrie ca o problema de bază in activitatea 
unităților agricole, vorbitorii au evidențiat măsurile 
care se întreprind in direcția realizăiii efectivelor și 
a producțiilor planificate, a asigurării bazei furajere, 
pe calea valorificării eficiente a pășunilor și finețe- 
ior, a aplicării in practică a prevederilor legii pri
vind organizarea producției și folosirii raționale a 
resurselor de nutrețuri, a înfăptuirii programelor de 
modernizare a fermelor zootehnice.

în dezbateri au fost abordate probleme ale dez
voltării pisciculturii, sericiculturii și apiculturii, subli- 
niindu-se măsurile pe baza cărora vor fi Îndeplinite 
programele adoptate pentru creșterea producțiilor in 
aceste sectoare chemate să-și aducă o contribuție 
mai mare la dezvoltarea economiei naționale.

In cadrul consfătuirii o fost analizat modul in care 
se înfăptuiesc programele cu privire la autoaprovi- 
zionarea populației de la orașe și sate. S-a apreciat 
câ, pe baza măsurilor Întreprinse, sînt create condi
țiile pentru o bună aprovizionare a populației cu 
produse agroalimentare și cu celelalte bunuri solici
tate de consumatori.

IN ÎNCHEIEREA LUCRĂRILOR CONSFĂTUIRII A 
LUAT CUVINTUL TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUSESCU, 
SECRETAR GENERAL ĂL PARTIDULUI COMUNIST 
ROMÂN, PREȘEDINTELE REPUBLICII SOCIALISTE 
ROMÂNIA.

Cuvintarea secretarului general al partidului a fost 
urmărită cu deosebit interes de participanții la con
sfătuire și subliniată in repetate rinduri cu vii și pu
ternice aplauze. Toți cei pilezenți și-au manifestat 
hotărirea de a acționa cu toată răspunderea in ve
derea înfăptuirii sarcinilor deosebit de importante in 
industrie și agricultură, pentru transpunerea in fapt 
a orientărilor de maximă însemnătate formulate de 
tovarășul Nicolae Ceaușescu in scopul înfloririi 
necontenite a patriei noastre socialiste, pentru ri
dicarea nivelului de trai, material și spiritual, al 
întregului nostru popor.

EXECUTIV AL
Sub președinția tovarășului Nicolae 

Ceaușescu, secretar general al Partidului Comu
nist Român, simbătă. 15 mai, a avut loc ședința 
Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R.

In cadrul ședinței, Comitetul Politic Executiv 
a examinat Raportul privind utilizarea mașini
lor, utilajelor și instalațiilor din industrie, con
strucții și transporturi in trimestrul I 1982.

Comitetul Politic Executiv a constatat că, 
în comparație cu perioada corespunzătoare a 
anului trecut, indicele de utilizare a mașinilor, 
utilajelor și instalațiilor realizat in primul tri
mestru din acest an a crescut intr-o serie de 
sectoare, îndeosebi in unitățile Ministerului In
dustriei Metalurgice, în profil teritorial 24 de 
județe inregistrind indici superiori celor ob
ținuți pe ansamblul industriei republicane.

Din analiza datelor raportate de întreprin
deri, centrale și ministere s-a constatat însă 
că in primul trimestru al acestui an s-au ma
nifestat unele deficiențe in ceea ce privește 
încărcarea judicioasă a mașinilor-unelte. a in
stalațiilor și utilajelor, fapt care a făcut ca 
pe ansamblul industriei republicane să nu fie 
îndeplinit indicele planificat de utilizare a fon
dului de timp maxim disponibil.

Comitetul Politic Executiv a criticai minis
terele pentru faptul că o serie de mașini-unel- 
te de bază, instalații tehnologice, capacități de 
producție, utilaje de construcții, mijloace de 
transport nu sint încă folosite la intreaga lor 
capacitate. Ca urmare, s-a cerut tuturor facto
rilor de răspundere din economie să acționeze 
cu toată fermitatea pentru eliminarea grabni
că a acestor stări de lucruri și recuperarea ne- 
intirziată a rămincrilor in urmă.

Totodată. Comitelui Politic Executiv a cerut 
ministerelor, centralelor industriale, tuturor u- 
nităților economice să ia cele mai hotărite mă
suri pentru a asigura folosirea rațională, com
pletă. a tuturor capacităților de producție de 
care dispune in prezent economia noastră na
țională. pentru sporirea indicilor de utilizare a 
mașinilor și instalațiilor, redistribuirea utilaje
lor nefolosite și utilizarea judicioasă a supra
fețelor productive construite. Au fost stabilite, 
totodată, sarcini și măsuri concrete pentru e- 
l'ectiiarea la timp și in mod corespunzător a 
reparațiilor curente si capitale. îmbunătățirea 
întreținerii si execuției reparațiilor planificate, 
asigurarea pieselor si subansamblelor de 
schimb necesare procesului tehnologie, pentru 
reintroducerea in circuitul productiv a tuturor 
utilajelor nefolosite. .*

In continuare. Comitetul Politic Executiv a 
analizat și aprobat un raport privind situația 
protecției muncii pe anul 1981. Activitatea de 
protecție a muncii, desfășurată in cursul anului 
trecut, a avut ca obiectiv central realizarea mă
surilor din programul aprobat de conducerea 
de partid si adoptat de Congresul al II-Ica al 
consiliilor oamenilor muncii din luna iunie 1981. 
Pentru prevenirea accidentelor și îmbunătăți
rea condițiilor de muncă au fost alocate fonduri 
in valoare de 2 549.2 milioane lei. cu 193,5 mi
lioane mai mult deeît în anul precedent. Pro
blemele protecției muncii au făcut sistematic 
obiectul dezbaterilor in plenare și ședințe de 
birou ale organelor județene de partid și sin
dical. în consiliile de conducere ale ministere
lor și in consiliile oamenilor muncii din între
prinderi. Au fost luate măsuri in scopul îmbu
nătățirii activității de prevenire a accidentelor, 
creșterii răspunderii personalului de conducere 
și execuție pentru respectarea strictă a tehnolo
giilor de lucru și a normelor de protecția mun
cii, întăririi ordinii și disciplinei la toate locu
rile de muncă.

Comitetul Politic Executiv apreciază că, deși 
s-au obținut unele rezultate pozitive in dome
niul protecției muncii in anul 1981, ele nu sint 
incă pe măsura eforturilor pe care partidul și 
statul nostru le-au făcut și le fac pentru ridi
carea continuă a nivelului tehnic in toate ra
murile de activitate, pentru perfecționarea pro
ceselor tehnologice, pentru o cit mai buna or
ganizare a producției și a muncii, pentru îmbu
nătățirea calificării și specializării personalului 
muncitor.

Se înregistrează incă un număr nejustifical 
de accidente, datorate îndeosebi nercspcclării 
tehnologiilor de producție și a instructajelor de 
lucru, indisciplinei, neglijenței și lipsei dc răs
pundere in îndeplinirea atribuțiilor de serviciu 
de către personalul de conducere și de execuție.

Comitetul Politic Executiv a cerut guvernu
lui, Ministerului Muncii, Ministerului Sănătății, 
Consiliului Central ai Uniunii Generale a Sin
dicatelor. tuturor organelor de conducere ale 
ministerelor, centralelor industriale și între
prinderilor, precum și organizațiilor de partid, 
sindicale și de tineret să analizeze in toate sec
toarele, in toate unitățile economice modul in

Pe ogoare — activitate ritmică, neîntreruptă

LUCRĂRI HOTĂRITOARE 
PENTRU VIITOAREA RECOLTĂ

Prin specificul său, cea de a doua parte a lunii mai reprezintă pentru agricultură o 
perioadă de maximă intensitate a lucrărilor în cirnp, acolo unde vegetația cultivată, in plină 
dezvoltare, pregătește elementele viitoarelor recolte. De aceea este și foarte dificil să ierar
hizezi prioritățile, fapt care impune o riguroasă organizare și repartizare a forțelor umane și 
mecanice, astfel îneît întregul volum de lucrări să fie efectuat corect, adică la timp și de cali
tate. Este de notat in primul rind necesitatea urmăririi și acționării operative pe suprafețele 
insămînțate in această primăvară pentru stimularea dezvoltării plantelor și eliminarea fac
torilor dijmuitori - boli, dăunători și buruieni. In aceeași ordine de idei se înscriu și lucrările din 
legumicultura, unde plantările trebuie dublate de un codru agrotehnic propice realizării unor 
recolte cit mai timpurii și mai mari. Așa cum s-a subliniat și la recenta Consfătuire de lucru 
de la C.C. al P.C.R., pe lingă acțiunile din cimp, în aceeași măsură se impun și acțiunile 
destinate înfăptuirii programelor de dezvoltare a zootehniei, ca o problemă de bază în acti
vitatea unităților agricole. S-a evidențiat, in acest sens, necesitatea realizării efectivelor și 
a producției planificate, a asigurării bazei furajere pe calea valorificării eficiente a pășunilor 
și tinetelor, a aplicării în practică a prevederilor legii privind organizarea producției și folo
sirii raționale a resurselor de nutrețuri, a înfăptuirii programelor de modernizare a fermelor zoo
tehnice. in paralel, intense acțiuni trebuie desfășurate pentru dezvoltarea pisciculturii, serici
culturii și apiculturii, pentru creșterea contribuției acestor sectoare la dezvoltarea economiei 
naționale. Toate aceste activități productive au drept scop realizarea unei cit mai bune apro
vizionări a populației cu produse agroalimentare și cu celelalte bunuri solicitate de consuma
tori, pentru care oamenii muncii de pe ogoare au responsabilități deosebite. Iar actuala pe
rioadă impune o amplă mobilizare de forțe la efectuarea lucrărilor hotăritoare pen
tru viitoarea recoltă.
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C.C. AL P.C.R.
care se respectă prevederile privind protecția 
muncii. Tuturor acestor organe li s-a cerut să 
se ocupe cu cea mai înaltă responsabilitate de 
elaborarea și aplicarea măsurilor organizatori
ce, tehnice si tehnologice necesare, care să asi
gure cele mai bune condiții dc muncă, un cli
mat de desăvârșită ordine și disciplină, să pre
vină și să elimine riscurile de avarii și acciden
te, să urmărească eu perseverență calificarea 
corespunzătoare a personalului muncitor, per
fecționarea permanentă a pregătirii profesiona
le a acestuia, in concordanță eu nivelul tehnic 
ridicat existent in economia noastră națională.

De asemenea. Comitetul Politic Executiv a 
luat in dezbatere Raportul cu privire la execu
tarea unor lucrări dc construcții în străinătate.

Analizind activitatea in acest domeniu, pen
tru încălcarea gravă a legilor statului și a ho- 
tăririlor dc partid in legătură cu cheltuirea 
fondurilor valutare, efectuarea, importurilor ți 
pentru nerespectarea disciplinei financiare la 
unele obiective de investiții executate in stră
inătate, Comitetul Politic Executiv a Iiotărit 
destituirea tovarășului Alexandru Mârgârites- 
eu din funcția de ministru secretar de slat la 
Ministerul Comerțului Exterior și Cooperării 
Economice Internaționale și a tovarășilor Ena- 
che Sîrbu și Adrian Rogojeanu din funcția dc 
adjuncți ai ministrului agriculturii și industriei 
alimentare și sancționarea acestora pe linie de 
partid eu vot de blam cu avertisment.

Comitetul Politic Executiv a însărcinat gu
vernul, Consiliul Central de Control Muncito
resc al Activității Economice și Sociale șl 
Curtea Superioară de Control Financiar să 
aprofundeze analiza economieo-financiară la 
obiectivele realizate în străinătate și sâ pre
zinte conducerii partidului măsuri pentru întă
rirea disciplinei financiare și îmbunătățirea ac
tivității in acest domeniu.

Comitetul Politic Executiv a atras atenția gu
vernului. Curții Superioare dc Control Finan
ciar, ministerelor economice să acționeze ferm 
pentru a întări ordinea și disciplina in acest 
sector, să exercite un control riguros, perma
nent. privind modul in care se respectă preve
derile legilor in acțiunile dc cooperare externă 
și să asigure valorificarea cu maximă eficiență 
a mijloacelor materiale și financiare puse la 
dispoziție de statul nostru.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu a informat des
pre vizita de stat pe care, împreună cu tova
rășa Elena Ceaușescu, a efectuat-o în Grecia, 
Ia invitația președintelui Republicii Elene, Con
stantin Karamanlis.

Comitetul Politic Executiv, luind cunoștință 
cu profundă satisfacție de rezultatele vizitei, a 
relevat prestigiul de care se bucură șeful sta
tului român in rindurile opiniei publice elene, 
și a manifestat deplina aprobare față de rezul
tatele fructuoase ale convorbirilor, față dc ho- 
tăririle convenite cu acest prilej, subliniind în
semnătatea Acordului-cadru privind direcțiile 
dezvoltării cooperării economice, industriale și 
tehnico-științificc intre România și Grecia, care 
conferă relațiilor româno-elenc o amplă pers
pectivă, corespunzător intereselor ambelor noas
tre popoare, ale cauzei păcii, destinderii, secu
rității și colaborării in Balcani. Europa și in 
intreaga lume.

Comitetul Politic Executiv a evidențiat hotă- 
rirea României și Greciei dc a dezvolta in con
tinuare colaborarea in domeniile transporturi
lor. comunicațiilor și telecomunicațiilor, căilor 
ferate și industriei cimentului, forajelor petro
liere, industriei petrochimice și chimice, con
strucțiilor navale, mașinilor-unelte, energiei șl 
materiilor prime, dc a diversifica schimburile 
comerciale pe baze echitabile, de a finaliza 
toate acțiunile dc cooperare economică și in
dustrială de interes comun convenite cu prilejul 
convorbirilor la nivel înalt, de a incuraja crea
rea de societăți mixte, atit pe plan bilateral, 
cit și pe terțe piețe. S-a convenit, de aseme
nea, dezvoltarea cooperării in domeniile cerce
tării științifice și ale dezvoltării tehnologice, 
precum și a relațiilor culturale care sâ con
tribuie la mai buna cunoaștere reciprocă și la 
adincirca prieteniei tradiționale dintre cele 
două popoare.

Comitetul Politic Executiv și-a exprimat a- 
cordul deplin față de concluziile la care s-a 
ajuns in ce privește situația internațională 
actuală, deosebit de complexă și contradictorie, 
față de hotărirea României și Greciei de a 
conlucra mai activ pe arena mondială pentru 
a-și aduce o contribuție sporită la soluționa
rea marilor probleme care confruntă omenirea.

Comitetul Politic Executiv a evidențiat pre
ocuparea celor două țări față de situația din

(Continuare in pag. a V-a)



Organizațiile U.T.C. — în munca lor de zi cu zi

ȘANTIERUL -
Romantici incurabili

Multă vreme, sensul unor evenimente ’■amina 
nelămurit, suspendat (dacă ar putea exista așa 
ceva) ca un pod cu un punct de sprijin numai 
pe unul din maluri. Pină cînd o intimplare sim
plă, de tip „oul lui Column" sau „nod gordi
an", destramă spre a închega în ordine coe
rentă cele știute. Șantierul este un astfel de 
șir de evenimente : multiforme, paradoxale, 
violentind convențiile și prejudecățile. Pentru 
că șantierul este viața în starea ei pură (un 
opus ol nemișcării, un melange de tandrețe și 
exactitate, de realism fotografic si romantism 
vizionar, de ordine socială și de racordare o- 
tentă la vocile naturii). De aceea, și oamenii 
sint realiști, visători, emotivi, necemurați, ge
neroși, altruiști etc., etc Pentru ei, am putea 
spune, un spațiu de întreprindere este prea 
mic, iar șefii, de-acolo, prea mulți ;. viața din 
oraș cam monotonă iar vecinii de bloc cam 
„tablagii" (mizind prea mult pe norocul lor și 
pe neșansa celuilalt). Șontieriștii sint oameni 
de acțiune și, deci, incomozi pe spații mici. 
Santieriștii transformă un spațiu leneș intr-un 
fascinant spațiu cu gust pentru îndrăzneală si 
poftă de viață. Șontieriștii sînt, totdeauna, oa
menii zilei de mîine pentru care muncesc azi. 
Cine și-ar fi închipuit că Bicazul va aduna a- 
pele (ale sale și ale celorlalte rîuri și riulețe) 
spre a produce energie, că stîncile de la Bum- 
bești, Vișeu, Salva vor fi guri de tunel? Mulți 
iși vor fi închipuit. Dar cine au fost cei care 
au crezut că se poate ? Romantici incurabili, 
șontieriștii 1 ! Știm, și știți, că viața nu-i un șir 
de sărbători fericite decit în scrisorile lacrimo
gene ale îndrăgostiților parșivi. Forța și poe
zia vieții derivă din cele șase zile lucrătoare. 
Știm, și știți, că oamenii șantierelor nu sînt co
mozi pentru spiritele prea tipicare. Că nu sint 
blînzi și cuminți ca niște „don' soare de pen
sion". Dar vă închipuiți dumneavoastră că un 
șantier se poate mișca, poate trăi cu oameni 
care o viată s-au gindit numai la condica de 
la ora șapte si sosirea in binecuvintatul cămin 
conjugal la ora patru p.m. ? Din vitezomanii și 
„rechinii" șoselelor se recrutează cei mai buni 
șoferi oi șantierelor. Din cei mai răspicați Ig 
vorbă și la fapte — cei mai buni șefi de lot. 
Din cei care adoră aventura chiar și din fil

mele cu John Wayne - cei moi buni deschi
zători de șantiere. Atenție : noi nu pledăm nici 
un moment pentru nonconformism de dragul 
nonconformismului (nici măcar pe șantier). Noi 
spunem, în cunoștință de cauză, că șantierul 
oferă șansa educării, folosirii energiilor - ce 
în altă parte ar fi deturnate către cine știe ce 
- în modul cel mai creator posibil, căci, gîn- 
diți-vă ! orice construcție este un unicat, este, 
cel mai adesea, prima și ultima, de acest fel, 
din țară. Cu acești oameni colțuroși, lesne in
flamabili, dor deciși, îndrăzneți se construiesc 
minunile precum complexele hidroenergetice 
(nu-i așa că vă minunează, că vă emoționeo- 
ză gîndul că poteca ducînd spre cabană șer
puiește deasupra unei centrale subterane ?), 
autostrăzile, căile de navigație sou cimpurile 
roditoare (nu v-ați indigna dacă vi s-or spune 
că. din exces sau lipsă de umiditate, ele pu
teau fi pustii ?). Nu-i așa că vi-i închipuiți pe 
acei constructori ca pe cei mai. buni, cei mai 
moroii și cei mai curajoși oameni de pe po- 
mînt ?

Și-acum întimploreo: în acceleratul 242 
Deva-București, am avut co singur vecin de 
compartiment un om cu munci de răspundere, 
un om trecut prin tot felul de experiențe, un 
om care a fost martor și participant al con
strucției socialismului. Dintre multe lucruri vă
zute sau trăite, faptul că o fost pe vremea stu
denției sole brigadier la Solva-Vișeu șl amin
tirea pieptului bombat de emoția că brigada 
a fost citată la careu pentru depășirea normei 
păreau cele mai acute, moi vii și mai opropia- 
te in timp. Noi ne întorceam din bazinul car
bonifer Oltenia și urmind drumul parcurs de-un 
tinăr de la coborîrea în gara din Tîrgu Jiu la 
statornicia pe care o descifrasem din această 
adeverință. („Se adeverește prin prezenta că 
tovarășul Constantinovici P. locuiește cu familia 
în colonia Vîrț, este angajatul nostru din 18 
octombrie 1978. Menționăm că tovarășul Con- 
stantinovici Petru o locuit la Bîlteni pină Io 16 
iunie 1978. Am eliberat prezenta spre a-i servi 
la schimbarea a patru pături care S-au uzat.") 
Se descifra prin sensul său atunci aflat : con
struind te construiești pe tine însuți.
_________________________/

de mirare : este Iași de Gorj. 
Dacă abia vcn.it pe șantier ceri 
mașină nouă nu-i de mirare 
(cine n-ar vrea o mașină-stoc, 
nou-nouță și botezată de tine 
cu numele unei fete pentru 
caro oftezi sau ai oftat). Nu-i 
de mirare pentru cei din șan
tier, e de mirare pentru tine 
că nu ți se dă : ai făcut tu do
vada că nu vei părăsi mașină 
și șantier la primele ploi ce 
moaie „asfaltul" carierei ? Nu

incă, dar nici nu știi că asta-i 
ordinea. „Eu. zice șoferul nos
tru, sint al șaptelea pe mașina 
asta. Al șaptelea in doi ani. E 
mult. O mașină iși are dichisul 
ei. Că lumea crede că totul e să 
te ții de volan și să căști ochii 
la semnele de circulație. Eu azi 
mi-am propus cu colegul s-o 
suim pe rampă, să-i schimbăm 
uleiul, să-i reparăm ușile, plus 
ce ne-o mai arăta ea la consult

c-o doare. D-asta zic : mulți vin 
cu pretenții, dar aici nu-î după 
pretenții ci după muncă. Ești 
disciplinat cu munca șl cu ma
șina ai drept la una nouă, fru
moasă și ai grijă de ea ca de 
ochii din cap că doar ai văzut 
ce se intimplă cind au hîrbult-o 
alții". E bine cind e ordine. Și 
e bine cind ordinea este impusă 
numai și numai, de muncă. De 
acest fapt aveam să ne convin
gem in șantier.

MINERITUL
LA SUPRAFAȚĂ

Dispecer pentru
faptele de mîine

ora 19.43 cind acceleratul 
București—Deva ajunge fără 
nici un minut intirziere in Tirgu 
Jiu. cind geanta de voiaj iți 
pare chiar lejeră și genunchii 
interesați de cițtva kilometri de 
mișcare, cind s-au consumat sa
luturile de despărțire. urările 
de noroc și ultimele imagini ale 
compartimentului și ale popu
lației sale, orașul este încă alb. 
retina pipăie cu savoare fiecare 
dală a peronului, fiecare chioșc, 
fiecare salcim, fiecare chip, 
foarte nou, și fără prea multă 
filosofie. poți să te ginde.ști, 
optimist, că in fond lumea 
mare e formată și din gări mici, 
că, mai mult, acestea ii dau 
chiar un farmec aparte. Ți se 
pot intimpla toate astea și mul
te altele la care desigur, poți să 
te gindești, dar numai gîndul e 
puțin, știi asta de acum și ho- 
tărîrea ta la acțiune c primul 
semn al înțelegerii că numai 
intimplărlle adevărate și căuta
rea lor și trăirea lor pînă în cel 
mai mic amănunt iți dau un 
rost, și rostul tău e aici, cu gin- 
dul, iată spre șantier, bănuin- 
du-1, simțind acum în acest aer 
nou al orașului în care pășești 
pentru prima oară (chiar dacă 
il știi, poți simți că ești aici, 
acum, pentru prima oară !) pri
mul semn al izbinzii tale. Sigur, 
ideea de șantier o încă depar
te, Deocamdată o gară mică, un 
oraș, mult asemănător, poate cu 
orașul tău, sau mult deosebit. 
Ești la primii pași ai unui gînd 
devenit - faptă. Un om pe care 
il intrebi „Comandamentul șan
tierului național al tineretului ?" 
iți răspunde firesc (ai vrea să 
te cerceteze, curios?!) „acolo", 
asta înseamnă două sute de me
tri spre stingă, foarte aproape 
e Casa tineretului din Tirgu Jiu, 
silueta moderna a clădirii se 
vede perfect, pe trotuar trec

perechi tinere, o clipa, un gind 
de nostalgie, tresari, in față 
alte două genți de voiaj legă
nate pe umeri, aceeași direcție, 
întorci privirea curios, zărești 
și in spate semne de călătorie, 
pași grăbiți, aceeași direcție.

O ușă. o firmă, „S.N.T. Olte
nia, Comandament", cineva 
care se ridică de la un birou 
zimbind (la orice oră din zi sau 
din noapte cineva se ridică in 
întimpinarea ta. de la acest bi
rou și te întreabă, „brigadier ?“ 
și tu spui „da" și pentru prima 
dată un abur alb iți tremură în 
piept și in genunchi și poți să 
crezi că lumea poate fi. întrea
gă, reîncepută), intinzi un act, 
„in seara asta veți dormi la noi. 
mîine delegatul și mașina șan
tierului vor veni să vă conducă; 
aveți camera numărul...", poți 
să te îndrepți spre recepție, pe 
ușă intră altcineva, o anume 
curiozitate te oprește, întirzii 
asupra mesei, acoperită cu pin- 
zâ roșie, răsfoiești „Ani de 
luptă comunistă". „Cintece pen
tru tineret". „Ritmuri incandes
cente", culegere de poeme, ale 
tinerilor gorjeni, „Momente din 
istoria mișcării revoluționare și 
de tineret din patria noastră" 
și altele și in tot acest timp 
auzi : Ion Dindere, revizor teh
nic, pentru Motru. Gheorghe 
Mîrșu. la fel, Nicolae Nicules- 
cu. mecanic și conducător auto, 
pentru Rovinari, Ion Rebiga, 
conducător auto, pentru Rovi
nari. Maxim Uie. buldozerist, 
pentru Rovinari, Stroe Adrian, 
conducător auto, din Brăila 
pentru Rovinari. Luntraru Du
mitrei, la fel. Ion Biții, condu
cător auto, din Argeș. Gheorghe 
Blță, pentru calificare. sînteți 
frați ? da, am venit împreună. 
Cindea Vasile, tot pentru cali
ficare, Magyari Sandor, mecanic 
și conducător auto, din Mureș,

Koșa Iosif, la fel. Ales Iohann, 
la fel... Cineva se apropie de 
tine : „tot nou ?“ „tot", zici, mă 
cheamă... și mina întinsă Mita 
începutul acestei prime nor! 
lungi în care „poveștile dc 
acasă" ascund febrilitatea «pr«s 
dimineața de mîine, spre bănui
tul șantier...

★
Spune Dumitra Bărăgan, ac

tivistă în secția tineret munci
toresc a Comitetului județean 
Gorj al U.T.C., care la data so
sirii noastre asigura permanen
ța la comandament :

„Ieri seară (10 mai, n.n.) ne-au 
sosit in grup 2.3 de brigadieri 
din Olt, 3 pentru Motru și 20 
pentru Rovinari. Astăzi au so
sit doi din Brăila, cinci din Ar
geș și cinci din Mureș. Mai aș
teptăm. Dealtfel, avem primiri 
in fiecare zi, mai bine zis, zi și 
noapte, la toate trenurile. Pînă 
acum au sosit 481 de brigadieri 
pentru Rovinari și 314 pentru 
Motru. Meserii dtverse : lăcă
tuși, electricieni, sudori, condu
cători și mecanici auto, buldo- 
zeriști, excavatoriști, mecanici 
reparații utilaje, electricieni 
auto. Mulți alții vin pentru ca
lificare, Dorm la noi o noapte, 
apoi pleacă spre șantier, la Mo
tru sau Rovinari. Activitatea 
noastră aici, la primire. este 
foarte interesantă, îți permite 
adevărate studii caracterologice. 
Cei mai mulți sînt nerăbdători, 
curioși, ne Iscodesc cu tot felul 
de întrebări desnre șantier, ar 
vrea parcă să ajungă mai repe
de la destinație. Se vede că vin 
pentru prima dată. Dar și „ve
teranii", cei ce au mai cunoscut 
și alte șantiere dau aceleași 
semne de nerăbdare. Vă spun, 
e tare interesant să-i cunoști 
pe acești brigadieri...".

Registrul consemnează: datorie îndeplinită
Și munca sc evede foarte bine consultind registrul realizărilor (pe care le poți confrunta 

cu sarcinile de plan) aflat la comandamentul șantierului național :
— în februarie (plan, steril: 130 090 mc, cărbune: 30 000 tone), deși se notează în dreptul 

unor zile mici observații de felul intemperii 7—13, intemperii 14—17, drum impracticabil la 
Girla, intemperii 7—14, 15 mașini au staționat din lipsă de acumulatori, planul este îndeplinit 
căci, la rubrica „cumulat", data 1 martie citim : steril 160 000 mc, cărbune : 35 000.

— in martie, aprilie și începutul lui mai planul esle în creștere, realizările cresc și ele 
(zilele cu intemperii scad), iată, dacă in 17 februarie ziua arăta așa : steril 1 584 mc, cărbune 
2 387 tone, diverși 3 130 tone, pe .10 mai ea conținea : steril 9 534 mc, cărbune 4 557 t. diverși 
2 356.

Dealtfel, din biroul comandantului de șantier — Nicolae Vlad — (care se găsea atunci la 
Mirșa pentru a aduce un nou lot de mașini) <se vede termocent’aladacă șantierul iși face 
datoria coșurile fumegă din plin ; dacă nu — nu.

întotdeauna despre
„Gazeta Gorjului" scrie zilnic 

despre cărbune. Sebastijin Do- 
mozină. transmite aproape zil
nic la radio despre cărbune, 
televiziunea doar a filmat si 
a transmis un reportaj de 
aici, de la șantier, despre căr
bune. poeții și scriitorii vin să 
vă ceară amănunte despre 
cărbune, delegații bucureștene 
din centrale și ministere vă 
întreabă zilnic despre cărbu
ne. noi inșine. am mai fost 
aici, scriind despre cărbune... 
Cum să vorbim, tovarășe Ion 
Popescu, despre acțiunile ute- 
ciștilor in șantier fără să ris
căm o anume... redundanță ?! 
Foarte simplu : să vorbim 
despre... cărbune ! Credeți că 
ar uimi pe. cineva ? Credeți 
că poate pretinde cineva că 
trăiește acum. aici, fără să fie 
efectiv preocupat, in fiecare 
moment, de ceea ce sc intim- 
PlF cu cărbunele ? Priviți in 
jur : numai cărbune. Asta 
explică, cred, destul de clar 
că sub semnul cărbunelui se 
intimplă totul aici : că de 
fapt, despre orice am vorbi, 
tot despre cărbune este vor
ba... / Așadar... Cel mai im
portant eveniment mi se pare 
deschiderea in devans cu o 
lună (la 1 mai față de 1 iu

nie, cum era planificat) a incă 
trei puncte dc lucru, în carie
rele Rovinari Est, Poiana și 
Girla Nord. Din fiecare am 
excavat și transportai pină 
acum J4 000, 6 000 ș-i respectiv 
18 000 metri cobi steril. La în
ceputul lui august vom ajun
ge deja la cărbnne. La Rovi
nari și Girla se fac dcscoper- 
tări in fala rotorului. La Poia
na vom excava cu mijloace 
clasice, ca la Moi. De altfel la 
Moi sperăm să Încheiem ex
ploatarea în octombrie. ! Prin

Dialog cu ION POPESCU, 
secretar al comitetului U.T.C. 

din țanlier

urmare punctele de concen
trare ale atenției comitetului 
U.T.C. sînt aceste noi carie
re... / Desigur. în contextul 
preocupării noastre constante 
pentru tot ceea Ce înseamnă 
educație in această școală a 
șantierului, pornind, firește, 
de la specificul muncii noastre 
aici. în februarie s-a lansat 
de la coloana 3 o întrecere in
tre brigăzi. Criterii foarte fer
me. rezultate foarte bune : 
unele coloane au Înregistrat

cărbune
chiar depășiri de plan cu ade
vărat spectaculoase. Crește 
competența, crește răspunde
rea, cresc maturitatea și pro
funzimea in gindire a tuturor 
tinerilor noștri. La cursurile 
de perfecționare a pregăti
rii profesionale, desfășurate 
săptâminai, participă tot mai 
mulți ; la dezbaterile politice 
din fiecare marți la ora 18, de 
asemenea, gazetele de perete 
consemnează tot mai multe 
fapte și atitudini exemplare. 
Brigadierii se transformă, aș 
spune, de la o zi la alta. Lup
ta cu cărbunele ii absoarbe, ii 
îndirjeste. intr-o continuă 
competiție a fiecăruia cu sine 
însuși, ciștigaiă de lot mai 
mulți, tot mzi mulți devenind 
oemeni adevărat! in această 
scoală a curajului și bărbăției. 
Poate că nu vi se pare o nou
tate asia și totuși, pentru noi. 
cei care asistăm la trecerea 
mai multor serii de brigadieri, 
de fiecare dată noul ni se im
pune ca aparținind fiecăruia, 
de fiecare dată altul, de fie
care dată la fel de frumos.
/Așadar, întotdeauna despre 
cărbune, sub semnul înnoirii, 
ai desăvirșirii continue a per
sonalității tînărului brigadi
er... / De fiecare dată...

îndatoriri de gazde
L» nivel județean, prezenta unui șantier național înseamnă griji, răspunderi și znîndrie 

(toate avind Ia cheie un diez). Te simți răspunzător in primul rind ca gazdă. Și gazda educă, 
in primul rind, prin exemplul personal și. nu in ultimul rind, prin solicitudinea arătată. La Co
mitetul județean Gorj al U.T.C. ni s-a pus la dispoziție un program complex de acțiuni po- 
litico-ideologice și cultural-educative ce se vor întreprinde de-a lungul acestui an în cadrul 
șantierelor naționale ale tineretului de la Rovinari și Motru, semn că gazdele iși cunosc în
datoririle. Transcriem : „Folosirea integrală a capacității de producție. Utilizarea cu maximum 
de randament a mașinilor, utilajelor și instalațiilor din dotare — obiectiv major al colectivului 
de muncă" (Motru), Excursie la Fades (Motru și Rovinari), Realizări și perspective in dome
niul dezvoltării eeonomico-socialc a județului Gorj in cincinalul 1981—1985, Sarcinile tinere
tului gorjean privind realizarea parametrilor economico-sociali" (Rovinari), schimb de expe
riență „Folosirea rațională a combustibilului șienergiei — obiectiv major al organizației de ti
neret. Contribuția tinerilor de la S.N.T. pe linia economisirii materialelor energo-intensive" 
(Rovinari). „Rolul organizației județene U.T.C. pe linia integrării brigadierilor in activitatea 
productivă" (Mol.ru), „Implicarea organelor șl organizațiilor U.T.C. in soluționarea problemelor 
sociale și de viață ale brigadierilor" (Rovinari), „Realizări ale organizațiilor U.T.C. de la 
S.N.T. Motru — tabăru Jilț in urma discuțiilor individuale cu tinerii". Adăugăm acestor acțiuni 
politice viața de organizație ce se desfășoară in cadrul șantierelor, nenumăratele manifestări 
culturale, sportive. Eficiența lor se va dovedi practic in cifrele înscrise la „realizări" dacă așa 
cum au i’ost temeinic gindite vor fi și temeinic înfăptuite.

Club de șantier
Deci, tovarășe Alexandru 

Moraru. un club de șantier 
poate ambiționa (și dovedi, 
prin argumentul faptei !) 
concurarea unor cluburi sau 
case de cultură de tradiție ! 
Spun asta deoarece am aflat 
că de curind deschisul club al 
cărui responsabil sinteți, aici, 
pe șantier, vin scară de seară 
nu numai brigadieri dar și ti
neri din Tirgu Jiu sau din co
munele învecinate... / Ne min- 
drim, intr-adevăr cu clubul 
nostru și asta nu numai pen
tru că l-am realizat efectiv 
noi înșine, fiecare, metru pă
trat, dar și pentru că am reu
șit atragerea unor tineri ta- 
lentați din șantier, capabili să 

\ procure apreciabile momente
x.___________________________

de destindere colegilor lor f 
înțeleg că este vorba de acți
uni complexe, educative și de 
divertisment, de mare popu
laritate in rindul brigadierilor 
/ Exact. Dacă am început ini
țial cu seri dc discotecă, cu 
dans, seri deconectante, in 
care tinerii noștri sc simt 
foarte bine, odată cu înjghe
barea primelor formații, mu
zică ușoară, brigadă artistică, 
grup de recitatori, ne propu
nem deja lărgirea acțiunilor 
noastre, realizarea poate chiar 
a unui spectacol unitar. Inter
vențiile și comentariile scurte, 
pe teme acute ale vieții de 
șantier, ale vieții și muncii ti
neretului din patria noastră și 
de peste hotare, ale politicii

interne și externe a partidu
lui și statului nostru potențea
ză, dc asemenea, in plan edu
cativ acțiunile noastre din fie
care seară. / Am văzut și o 
masă de tenis, mai multe 
mese de șah, jocuri de romi și 
altele... / Sint solicitate aproa
pe fără răgaz, după orele de 
program, dc brigadieri. Ele fae 
parte din străduința noastră 
de a oferi tinerilor ore plăcu
te de destindere, cvitind pier
derea timpului cu „ocupații" 
generatoare uneori dc nedori
te incidente. / Un inceput de 
bun augur. Nu vă putem dori 
decit o continuare la fel de 
inspirată.,.

Aja «raid o cfrhrrd (M« un front de lucru oi brlpodtartlof) : 
nimic d.n Imaginea riaștaa a abatajului leant indUoiubit d« 
numele rlr miner, dar acerat i demnitate a muncii de miner : 
ejteamf’llc (dct-copcr'An. uneori. tnailt'e ptnd la «i ralul de 
cArttunc. <tav rferihil. numit Impropriu «m. pentru cd, In altă 
parte, el ea dtrcni pOminf fertil, fronxportirl towurat de acei 
Micii t'CMll Ji tiffuri pe drumurile atu de cunmcnte penIr» 
rd ifctf Idrute. Ineerrotr rt întreffntrte de pi), Mrf'ttnefe 
niai mult fi de cit mai buna calitate). Pare ctlt de simplu, 
nu 7

Tîrgu Jiu — Rovinari (via Iași)
COTIDIANUL ȘANTIERU

LUI. Dimineața mașina cu nu
mărul 21-GJ-3030. aparținind 
șantierului, sosește la Coman
dament cu un grup de briga
dieri ce urmează să plece spre 
Motru. Ctim ultimii sosiți au 
plecat deja cu altă mașină, la 
întoarcere singurii pasageri (o- 
cazionali) spre Rovinari sîntem 
noi și „arsenalul" nostru por
tabil, pixuri, carnete, aparate 
dc fotografiat, totul în huse și 
genți de piele ale căror curele 
ne strivesc umerii. (Imaginea, 
hitru deformată, aparține lui 
Pascu Maican. activist al șan
tierului. atit de obișnuit cu 
prezența gazetarilor incit silue
tele noastre ii par deja stan
dardizate). Urcăm împreună in 
rulotă, pină Ia Rovinari drumul 
e scurt. 20 de kilometri, il știm 
bine amindoi, așa că mai puțin 
preocupați de peisaj, „plonjăm" 
direct in cotidianul șantierului. 
„Cum e viața de brigadier, de 
activist pe un șantier, tovarășe

Maican ?“. ,.He. he, ride, bo
gată! Acum citeva zile mă 
vede nevastă-mea la TV (au 
filmat recent deschiderea nou
lui club), aranjam niște scaune, 
„bine, dragule, zice, asta faci 
tu acolo ?!", Să-i fi explicat ? 
Ce să explici? Trebuie să tră
iești aici, ca să înțelegi totul.' 
Unii sint așa, mai „țepeni" : 
pe ăștia șantierul ii respinge 
de la bun inceput. Nu poți glumi 
cu șantierul, ii aparții sau nu, 
e limpede. Noi facem așa nu
mita organizare, de la prelua
rea noilor veniți, pînă la rezol
varea tuturor problemelor ce 
apar, ale tuturor neclarităților 
sau neînțelegerilor. Nu poți să 
spui mă ocup de asta sau de 
asta. Te ocupi de toate. Ne re
partizaseră inițial camere la 
hotel, in Tirgu Jiu. Nu era 
bine, v-o spun cu toată since
ritatea. Pierdeam legătura și cu 
șantierul și cu brigadierii. 
Acum locuim împreună m colo
nia Virț. La orice oră din zi 

sau din noapte ni se bate la 
ușă. Unde, cind, cum. cine, de 
ce, sint întrebări la care trebuie 
să avem răspuns in perma
nența. Dimineața discutăm pla
nul la excavații iar seara, de 
ce nu, așezăm scaunele la club, 
jucăm un șah sau dansăm. Asta 
e șantierul. Dar uite, am ajuns, 
acum o să mă înțelegeți mai 
bine...". Mașina oprește. Ne des
chide portiera delegatul ultimi
lor sosiți din Giurgiu : „Tova
rășe Maican. ce facem cu cei 
repartizați la cantina...". Inter
locutorul nostru dispare geșticu- 
lînd amplu, explicînd...

PRIN PARBRIZ VIAȚA SE 
VEDE EXACT MARCATA... de 
parcă ar fi un drum public : 
are semne de circulație (priori
tăți, depășiri interzise. sema
foare ori avertizoare). Care va 
să zică nimic nu-i intimplător 
pentru că se bazează pe or
dine. Dacă de la Tirgu Jiu ime
diat ’ pe șosea dai de Iași nu-i

Proiectînd viitorul
Blocurile au apărut, fără nici o glumă, precum ciu

percile după ploaie. Direct pe cîmp. Apoi au venit 
străzile. Care-au apucat să treacă de bariera ce stră
juiește, la propriu, intrarea in oraș (deocamdată n-a 
reușit decit una singură, celelalte așteaptă cuminți 
alinierea blocurilor spre a-și putea face o intrare glo
rioasă și asfaltată). în rest, e multă animație în orașul 
nou Rovinari. Lume multă pe strada principală și in 
balcoane (e păcat să stai in casă intr-o splendidă zi 
de primăvară), lume tinără (orașul nou pare o reedi
tare a „orașului fără pensionari"), lume cu treburi 
(pentru că sînt multe familii și unde sînt familii sint 
și copii, și unde sînt familii și copii sint și treburi), 
lume la plimbare (e bine să te mai vezi unul cu altul 
și după orele de program). Așadar, Ia ora amurgului 
tinerii din orașul nou prospectau viitorul după cum 
urmează să deduceți și singuri.

Pagină realizată de : 
GABRIEL NASTASE și CONSTANTIN STAN

Mol.ru
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Noul mecanism economico-financiar văzut de la locul de muncă
Cu ani in urmă, cele mai te

mute concurente la concursul 
profesional „Miini măiestre", 
organizat de Uniunea Tinere
tului Comunist erau tinerele 
țesătoare, filatoare și finisoa- 
re de la întreprinderea ..Tex
tila" Timișoara. Ele au ci.știgat 
in 1975. prin Maria Chiojdoiu, 
locul II pe țară. în 1976 și 1977 
au cucerit, prin aceeași repre
zentantă locul I. în 1978. Virgi
nia Jitaru aducea organiza
ției și întreprinderii timișorene 
pentru a treia oară locul I pe 
țară (la finisaj), consacrind 
ideea că aici există un nivel 
înalt de calificare a tinerilor, 
o preocupare constantă și te
meinic organizată pentru pre
gătirea profesională a fiecărei 
muncitoare. Așa și era. Com
petența in meserie la locul de 
muncă se reflecta, cum era fi
resc. in bilanțul pozitiv al ac
tivității colectivului. în inde- 
plinirea ritmică a planului la 
toți indicatorii. Iată insă că în 
următorii ani — 1979, 1980 și 
1981 — concurentele de la 
„Textila" Timișoara n-au mai 
reușit nici o performantă ase
mănătoare. ele șituindu-se 
undeva la coada clasamentului.

— Cum vă explicați această 
schimbare, o întreb pe secre
tara comitetului U.T.C.. tova
rășa Maria Chiojdoiu. pe care 
o aminteam mai înainte ca de
ținătoare a citorva locuri de 
frunte in concursurile pe țară.

— Participantele noastre 
n-au mai pus accentul cuvenit 
pe pregătirea teoretică și nici 
organizația U.T.C. n-a acționat 
cu toată stăruința pentru a le 
ajută- .n această direcție.

Această motivare convențio
nală nu schimbă insă cu nimic 
starea de lucruri. Pentru că 
nu este vorba de pregătirea 
citorva concurente, nu acesta 
este scopul concursurilor, ci 
antrenarea întregii mase de 
tineri intr-o permanentă acti
vitate de perfecționare a nive
lului lor de cunoștințe și de
prinderi profesionale care să 
le permită abordarea cu cea 
mai deplină competență a sar
cinilor de producție. Or. la în
treprinderea ..Textila" nu s-au 
consumat nici pe departe 
toate rezervele existente in 
acest sens, perfecționarea pro
fesională n-a căpătat un ca
racter general, in toate secții
le și formațiile de lucru, 
n-a devenit incă o com
ponentă a activității co
tidiene. așa cum o impune 
noul mecanism economico-fi
nanciar. nu s-a diversificat 
corespunzător nivelului de ca
lificare a tinerilor și probleme
lor tehnice și tehnologice din 
fiecare compartiment al pro

ducției. Cîteva cursuri de ca
lificare de scurtă durată, pen
tru completarea forței de 
muncă, pregătirea individuală 
sub îndrumarea maistrului sau 
ajutorului de maistru și reci
clarea cadrelor tehnice nu re
zolvă in întregime problema și 
acest lucru il demonstrează in 
primul rind faptul că un nu
măr însemnat de tineri — cir
ca 100 pe lună — nu iși rea
lizează integral normele indi
viduale, iar una din explica
ții este și insuficienta lor pre
gătire profesională.

Pe primele patru luni ale 
anului întreprinderea nu și-a 
realizat sarcinile decit in pro
porție de 99.82 ia sută la pro
ducția marfă, 96,15 la sută la 
producția netă, inregistrîn- 
du-se la capitolul restanțe un 
minus de 50 000 metri pătrați 
țesături crude și un important 
volum de producție destinată 
exportului.

— Cum a influențat nivelul 

La „Textila" Timișoara, căutînd cauzele unor 

restanțe, ajungem la un adevăr bine cunoscut

Ritmicitatea presupune organizare, 
disciplină și calificare

de pregătire profesională și 
unele abateri disciplinare rea
lizările colectivului ?

— într-o măsură mult prea 
mică, dacă nu chiar deloc. 
Restanțele noastre se datorcsc 
in principal, nc spune pre
ședintele Consiliului oamenilor 
muncii, tovarășa Lucretia Sa- 
bău unor lucrări de investiții 
de la filatură care s-au des
fășurat greoi și cu intirziere, 
prelungindu-se peste preve
derile din grafice. în luna mai 
avem toate condițiile pentru 
recuperarea răminerilor in 
urmă la producția fizică și la 
ceilalți indicatori și, cu sigu
ranță, vom încheia semestrul 
I cu. planul îndeplinit, inclu
siv cu sarcinile la export ono
rate in Întregime.

într-adevăr. există condițiile 
necesare pentru ca cei 50 000 
mp de pinză să fie tesuti in 
această lună, dar numai dacă 
se imprimă un ritm constant 
al producției de la țesătorie, 
dacă se va îmbunătăți organi

zarea muncii la filatură și 
in compartimentul intreținerii 
mașinilor și utilajelor in așa 
fel ca indicii de utilizare a 
acestora să se ridice măcar Ia 
81 la sută, cit este planificat. 
Ținind insă seama că in pri
mele patru luni nu s-a atins 
decit un indice de 73.9 la sută 
este evident că trebuie făcut 
un salt calitativ deosebit, toc
mai in direcția întăririi ordi
nii și disciplinei, a Îmbunătă
țirii organizării producției și a 
muncii .și calificării personalu
lui muncitor, componentele 
fundamentale ale cadrului op
tim de aplicare a noului me
canism și a obținerii unei efi
ciente economice maxime la 
fiecare loc de muncă. O mai 
mare atenție se cere acordată 
reducerii consumurilor de ma
terii prime, materiale și ener
gie. înlăturării oricărei risipe, 
gospodăririi cu cea mai mare 
răspundere a fiecărui gram de 
bumbac — principala materie 

primă cu care se lucrează și 
care se aduce cu mari eforturi 
valutare din import — deoa
rece depășirea cheltuielilor 
materiale au tras și ele inapoi 
bilanțul pe primele natru luni. 
Depășindu-se cu 18,35 lei la 
1 000 lei producție marfă, a- 
ceste cheltuieli au influențat 
negativ producția netă și be
neficiile. S-au făcut cu prea 
multă ușurință, in perioada 
respectivă, cheltuieli neecono- 
micoase. cum ar fi plata unor 
penalizări in valoare de 
115 000 lei. plata unor locații 
in valoare’ de 21 000 lei plata 
unor bonificații ce depășesc ju
mătate de milion. După cum 
se vede, așadar, nu numai lu
crările de investiții au contri
buit la restanțele înregistrate. 
La acestea se adaugă pertur
bările ritmului producției de 
absențele nemotivate ale unor 
muncitoare și care se cifrează 
la 328 zile om numai in luna 
aprilie. Am auzit afirmația că 

numărul absențelor e totuși 
mic și n-ar avea o prea mare 
Însemnătate. Dar este un punct 
de vedere fals. Un singur 
muncitor dacă lipsește într-o 
zi. afectează ritmul de muncă, 
producția si calitatea pe toată 
linia de fabricație, cu repercu
siuni ce se extind la nivelul 
întregii activități a colectivu
lui. Organizația U.T.C.. sindi
catul, ceilalți factori de con
ducere și educație din între
prindere au datoria să acțione
ze mai dinamic, mai stăruitor 
în combaterea absentelor ne
motivate. a neutilizării efecti
ve a timpului de lucru și uti
lajelor. militind pentru o disci
plină fermă, pentru un climat 
de intransigență față de astfel 
de abateri de la disciplină in 
fiecare organizație U.T.C., in 
fiecare secție din întreprinde
re.

Loc pentru mai bine a rămas 
suficient și în ceea ce priveș
te calitatea. în primele patru 

luni, peste 47 tone de fire, care 
trebuiau să se încadreze la ca
litatea A. au corespuns doar 
calității B. cu diminuarea co
respunzătoare a eficienței eco
nomice. Cauza : un control in
suficient de riguros al mași
nilor do filat din partea re- 
glorilor și a firelor, in primele 
faze, de către C.T.C. Bine- 
înțeles, la producția întreprin
derii, 47 de tone reprezintă un 
procent foarte mic, dar așa 
cum mai spuneam, unul din 
principiile de bază ale noului 
mecanism economico-finan
ciar, ăl autoconducerii și au- 
togestiunii muncitorești este 
tocmai răspunde.rea. in spiritul 
căreia trebuie educați toți ti
nerii, toți oamenii muncii, față 
de fiecare leu cheltuit, față de 
gospodărire» cu cea mai mare 
grijă a bazei tehnifto-materia- 
le a întreprinderii, față de 
noua calitate spre care trebuie 
să fie canalizate toate ener
giile personalului muncitor.

— Care sint organizațiile 
fruntașe in întrecerea utecis- 
tă ?

— Organizația din schimbul 
C de la filatură — secretar Ce
cilia Haret. organizația din 
schimbul C de la țesătorie — 
secretar Valeria Barbu — și 
organizația din schimbul A țe- 
sătorie — secretar Cornelia 
Crupă — imi spune tovarășul 
Vasile Iacoban, membru in co
mitetul U.T.C.

Fruntașii sint cunoscuți ca și 
experiența lor pozitivă. Dar la 
intrebarea : cum ați generali
zat această experiență, nu mai 
primesc nici un răspuns, pen
tru simplul motiv că s-a fă
cut mult prea puțin in aceas
tă privință. O simplă consem
nare. in adunările generale ale 
organizațiilor U.T.C., referi
toare la cîștigarca intrecerii 
pe luna precedentă nu în
seamnă generalizarea expe
rienței bune, care trebuie să 
devină un punct de pornire in 
stimularea intrecerii. de spori
re a contribuției tuturor tine
rilor la realizarea exemplară a 
sarcinilor economice. Răsfoiesc 
dosarul cu programele de acti
vitate ale comitetului U.T.C. 
pe lunile parcurse. Nu găsesc 
nici o acțiune referitoare la 
îndrumarea activului U.T.C. 
din secții în direcția explică
rii la tineri a principiilor nou
lui mecanism economic, a în
datoririlor ce revin fiecăruia 
in spiritul acesior principii, 
nici o acțiune care să vizeze 
implicarea organizației in 
perfecționarea pregătirii pro
fesionale a tinerilor și crește
rea pe această cale a produc
tivității muncii. Or. aceste O- 
biective trebuie să stea per
manent in atenția organizației. 
Pe prim plan se cere pusă, de 
asemenea, preocuparea pentru 
intărirea disciplinei la locul 
de muncă, pe educația politi
că și muncitorească a tinerilor 
care trebuie să se regăsească 
în creșterea răspunderii fiecă
ruia pentru îndeplinirea și de
pășirea sarcinilor economice. 
La întocmirea programelor de 
activitate, comitetul U.T.C. pe 
întreprindere are nevoie de 
un ajutor mai concret din 
partea comitetului municipal 
al U.T.C.. pentru ca ele să re
flecte atit problematica com
plexă cit și modalitățile de 
abordare a sarcinilor in aceas
tă perioadă, in așa fel ca ute- 
ciștii. toți tinerii să-și spo
rească substanțial contribuția 
la recuperarea restantelor in 
cel mai scurt timp și la reali
zarea angajamentelor asuma
te in întrecerea socialistă pe 
acest an.

ROMULUS LAL

Foto : GHEORGHE CUCU

Argumentele faptei

0 schimbare de statut — 
din importatori—exportatori

L-am căutat pe tinărul maistru Toader Tănase, 
de la întreprinderea de sirmâ. cuie si lanțuri 
din Galați, în atelierul in care știam că lucrează 
împreună cu formațiile sale.

Mi se spune că, de cind a început producția de 
serie a cablurilor electrice cu răcire cu apă, cu 
secțiune de 4 200 mm, necesare in combinatele 
siderurgice ale țării, atelierul său s-a mutat 
intr-o incăpere mai mare. Dar nici acolo nu a 
fost de găsit. „Este plecat in delegație la Călă
rași. Acum are pe rol asimilarea cablurilor elec
trice cu secțiune de 6 300 mm". Și in urmă cu 
doi ani, cind l-am căutat prima dată pe tinărul 
maistru Tănase, tot atit de greu ne-a fost să-l 
intilnim. Mereu pe drumuri : ba la Tirgoviște. 
ba la Hunedoara, ba la Călărași, adică in com
binatele unde produsele realizate pentru prima 
dată in țară, sub conducerea sa și a șefului de 
tțchipă. Aurel Balcan, aceste cabluri de dimen
siuni impresionante si de mare complexitate 
susțineau probele de foc ale producției. Asupra 
semnificației acestei realizări am insistat insă 
impreună cu subinginera Doina Negoiță, secre
tara comitetului U.T.C., și cu tinărul subinginer 
George Ionașcu de la serviciul producție.

— Acest cablu electric de 4 200 mm, ne 
spunea Doina Negoiță. a fost omologat și a 
intrat acum in producție de serie. înainte se 
aducea din import din R.F. Germania. Este 
foarte scump și tocmai de aceea tinerii noștri și 
mai ales maistrul Toader Tănase. cind li s-a 
cerut să încerce să-1 asimileze, nu și-au pre
cupețit eforturile, au studiat toate posibilitățile, 
au căutat singuri materialele necesare, au mun

cit luni de zile.- Ne mindrim acum nu numai 
cu faptul că il producem in țară la noi, ci si 
cu faptul că termenul de garanție in funcționare 
nu este numai de 6 luni, precum cele aduse 
din import, ci de 9 luni.

— Ce eficiență are producerea in țară a 
acestor cabluri '?

— Pentru cele 126 bucăți de asemenea cabluri, 
necesare anual cuptoarelor electrice, țara noas
tră plătea 25 milioane lei valută pe devize li
bere, ne spune subinginerul George Ionașcu. 
Deci, economisim o sumă destul de importantă. 
Mai mult, noi ne-am programat și putem să 
producem in acest an 140 bucăți. Deci vom oferi 
la export 14 bucăți. Drumul de la import la 
export este, fără îndoială, o altă performanță 
deosebită realizată prin eforturile colectivului 
nostru, ale formațiilor de tineri muncitori con
duse de maistrul Toader Tănase.

— în ceea ce privește asimilarea cablurilor 
cu secțiune de 6 300 mm. a reluat dialogul Doina 
Negoiță. trebuie să spunem că in curind va avea 
loc omologarea. Am format două echipe de 
tineri muncitori care lucrează pentru realizarea 
lor. Desfășurarea procesului de asimilare ne 
oferă garanția renunțării totale la import. Și la 
acest produs se are in vedere trecerea de la 
import la export. O aspirație care mobilizează 
in prezent eforturile formațiilor conduse de 
maistrul Toader Tănase, o aspirație pe potriva 
entuziasmului și spiritului de dăruire ale 
tinerilor de aici.

ION CHIRIC

Ce hotărîm, ce înfăptuim ?

Inițiativele uteeiste 
doar ••• în evidențele

rganizației de tineret ?
în repetate rinduri, am avut posibilitatea de a prezenta 

pe larg diverse inițiative uteeiste, rolul important pe care 
acestea il au in rezolvarea problemelor cu care se confruntă 
anumite colective muncitorești. .Acolo unde au fost aplicate 
și urmărite cu consecvență, inițiativele tinerilor și-au de
monstrat eficiența, contribuind efectiv la depășirea planului 
de producție, utilizarea Ia intreaga capacitate a mașinilor 
și utilajelor, folosirea integrală a fondului de timp, valorifi
carea superioară a materiilor prime și materialelor, redu
cerea consumurilor de orice fel, reutilizarea materialelor 
refolosibile. Pornind de Ia aceste considerente majore, pro
bate dealtfel in practică, se subînțelege că una din obliga
țiile cu statut permanent pentru organizațiile U.T.C., pentru 
fiecare tinăr in parte, este aceea de a descoperi noi modali
tăți menite să dea un nou impuls activității productive. Pe 
acest fond au apărut diverse inițiative cu aplicabilitate intr-un 
domeniu sau altul. Este foarte bine, unde s-a procedat și se pro
cedează așa. Bine este și atunci cind o inițiativă valoroasă este 
preluată și aplicată, ținindu-se seama de condițiile specifice ale 
unei alte unități. Nu același lucru se poate afirma atunci 
cind o organizație U.T.C., puternică din punct de vedere 
numeric, nici măcar nu se străduiește să caute și să lanseze 
măcar o singură inițiativă, sau cind preluind o inițiativă bună 
se mulțumește doar să o anunțe fără a vedea dacă sint asi
gurate condițiile concrete aplicării ei... O asemenea situație 
am intilnit recent la Șantierul naval Brăila, unitate in ca
drul căreia tinerii dețin ponderea numerică.

„La nivelul unității noastre — ne spunei secretarul co
mitetului U.T.C.. Nicușor Știrbu — a fost lansată și urmărită 
o valoroasă inițiativă : „Să lucrăm o zi pe lună cm electrozi 
economisiți". Cele mai bune rezultate in urma aplicării ci 
se inregistrează la secția 1 — corp. Să vedem, deci, cum 
s-a aplicat respectiva inițiativă la secția amintită... Surpriză 
pentru noi, dar mai ales pentru cei din cadrul secției : aici 
nu se prea mai discută despre o asemenea inițiativă... I)e 
ce ? Răspunsul ni-1 dă secretarul organizației U.T.C., Gicu 
Necula : „Este adevărat că in urmă cu 3—1 ani am avut o 
inițiativă ce viza reducerea consumului de electrozi. A avut 
chiar efecte pozitive. Dar de atunci, prin recalcularea norme
lor de consum, cantitatea de electrozi a fost substanțial 
redusă, așa incit este greu de vorbit acum de economii. Noi 
ne străduim să utilizăm Ia maximum fiecare electrod, să 
eliminăm risipa, dar economia pe un an (adică 1981 — n.n.) 
abia dacă ar ajunge pentru necesarul de consum al unei 
zile...". Deci de la o zi pe lună s-a ajuns la o zi pe an... 
Tot este ceva ! Nu vom mai insista deci asupra unei iniția
tive care există (in evidențele organizației U.T.C.), dar... lip
sește in practică cu desăvârșire. Dacă nu c, nu e ; atunci 
poate găsim o altă inițiativă... Secretarul comitetului U.T.C. 
pe șantierul naval este in încurcătură. Personal nu mai știe 
de existența unei alte măsuri propuse de tineri... Aflăm 
insă că in această secție există totuși și o altă inițiativă. 
O inițiativă despre care ni se relatează chiar eu vorbe mari : 
„Să croim rațional metalul care il folosim". Prea multe 
lucruri, insă, in legătură cu această inițiativa nu se pot 
spune. Din prezentarea făcută de către Ion Niță. maistru la 
trasaj, am reținut : „Prin respectiva inițiativă noi incercăm 
să reducem cit mai mult posibil consumul de metal, prin 
acoperirea rațională a suprafețelor de tablă cu elemente ale 
navei, așa incit să avem cit mai puține pierderi tehnologice, 
în acest scop am intoemit albume de croire și am ajuns la 
un procent de utilizare a metalului de circa 90 la sută". 
In ce constă, așadar, „inventivitatea" tinerilor ? în aranja
rea optimă a șabloanelor pe suprafața de croit. Dar asta ni 
se parc că este mai mult o obligație profesională... Să nu 
exagerăm insă și să vedem in ce se „exprimă" eficienta 
inițiativei ? De la incepntul anului și pină in prezent, s-a 
obținut, după cum am aflat, o economie de 8,6 tone metal. 
Este mult, este puțin ? Răspunsul este ușor de aflat rapor- 
tînd economia Ia consumul zilnic de table croite ce se ridică 
la peste 16 tone. Cu alte cuvinte, după pairii luni din acest 
an se obține o economie echivalentă cu necesarul de tablă 
pentru o jumătate de zi. Este ceva... Mai ales dacă șe va 
merge in același ritm se ajunge cam la nivelul... primei ini
țiative amintite... Oricum ni se pare mult prea puțin in 
comparație cu volumul mare de consum de metal și electrozi 
de la Șantierul naval ; și mai ales dacă ținem seama de nu
mărul mare al membrilor organizației U.T.C.

ION D. CUCU

„Scinteia tineretului" sâptămină de sâptăminâ in C.A.P. Pogoanele

A MUNCII ȘI BUNAS1 
■ORILOR OGOARELOR 

ia viață am

Atitudini și... atitudini

A păși in primăvară cu drep
tul se traduce pentru zootehniș- 
tii din Pogoanele in a avea asi
gurate pentru fiecare lot de ani
male in parte necesarul de fu
raje impus atit de perioada res
pectivă a anului, dar mai ales 
de necesitățile nutritive pentru 
vacile gestante sau pentru viței. 
La un efectiv total de peste
1 100 capete, din care mai mult 
de jumătate efectiv matcă, fu
rajarea — in condițiile noii legi 
— a devenit o chestiune care 
figurează la primul punct pe 
agenda de lucru din aceste zile 
a conducerii unității din Pogoa
nele.

Experiența dobindită în ulti
mii ani pe linia recoltării in 
timp optim, a conservării cores
punzătoare a furajelor în spații 
special amenajate, inlesnește și 
in această primăvară înregistra
rea unui ritm de muncă calitativ 
superior. Acțiunea de recoltare 
se desfășoară pe un front des
tul de larg : 50 ha secară, 60 ha 
ierburi perene. 200 ha lucernă. 
Ca elemente organizatorice ale 
muncii am reținut, în urma dia
logului purtat cu președintele 
unității. Adrian Bănică, că s-a 
constituit o formație mecanică 
specializată in recoltarea masei 
verzi, alcătuită dintr-un E 280,
2 CAF. 6 CS și un număr de 
18 remorci pentru transport. 
Forța de muncă manuală este 
asigurată de cooperatorii fermei 
furajere, fermă, care funcțio
nează aici de cîțiva ani și care 
s-a specializat in acest domeniu.

— Se impunea constituirea 
unui nucleu de oameni capa
bili să sesizeze intreaga gamă 
de mișcări, uneori nesemnifica
tive la prima vedere, dar vitale 
atit pentru perioada optimă de 
recoltat cit și pentru stadiul de 
maturitate atins, imi declara 
președintele. Fiecare cultură, 
fie ea secară, ierburi perene. 

Foto : GABRIEL LEANCU

dar mai ales lucerna, răspunde 
necesarului nostru destul de 
mare de unități nutritive, numai 
ți numai cu condiția ca ea să 
fie recoltată după niște legi

ASIGURAREA 
FURAJELOR 

o experiență bună, 
valorificată superior 

în acest an
• DEPĂȘIREA PRODUCȚIEI DE LAPTE CU PESTE 400 HL 

NUMAI IN PRIMELE PATRU LUNI ALE ANULUI — CONSECIN
ȚA FIREASCA A UNEI FURAJĂRI BOGATE ÎN SUBSTANȚE NU
TRITIVE • PĂȘUNEA NATURALA — EXPLOATATA RAȚIONAI, 
— ÎNLESNEȘTE ACUMULAREA UNOR MARI CANTITATI DE FU
RAJE IN CAMARILE IERNII • RECOLTATUL SECAREI IN 
FLUX, O ACȚIUNE DE MARE IMPORTANȚA DE CARE DEPIN
DE ÎN BUNA MĂSURĂ ASIGURAREA PRODUCȚIEI DE PORUMB 
BOABE IN CULTURA DUBLA • ECHIPA DE ÎNSILOZARE, O 
FORMAȚIE SPECIALIZATA IN REALIZAREA UNOR SILOZURI 
DE EXCEPȚIE • ATENȚIE MAXIMA. ÎN CONTINUARE, MĂ
RIRII CANTITĂȚILOR DE FlNURI PENTRU ANOTIMPUL RECE.

aparte. Iată, de pildă, un caz. 
Primăvara aceasta a fost nefa
vorabilă. în alți ani, la această 
dată executăm deja prima coasă 
la lucernă. Vremea răcoroasă a 
stagnat dezvoltarea normală a 
culturii. E incă sub norma de 

atac, motiv pentru care am 
hotarît ca prima coasă să o „sa
crificăm" pentru furajarea de 
moment a animalelor, concen- 
trindu-ne concomitent atenția in 

direcția insilozării unor canti
tăți mai mari de secară, masă 
verde. Acest gen de siloz il pu
tem manevra după cerințele im
puse de la o etapă la alta, o ce
lulă puțind fi deschisă după 32 
de zile. Celelalte coase la lucer
nă vor fi dirijate ca fin in spa
țiile special amenajate.

— E o măsură particulară 
Pogoanelor ?

— Da. e bine zis : specifică 
nouă, pogonarilor. Nu știu dacă 
e bine să scrieți, dar forțăm in
tr-un fel nota in această direc
ție. Să detaliem. Atenția noastră 
este concentrată in acest an pe 
linia măririi cantităților de fi- 
nuri, ținind cont că vacile ges
tante au nevoie de o îngrijire 
specială in perioada gestației.

— Mai precis ?
— Ce poate fi mai concret de

cit unele necazuri cu care ne-am 
confruntat in această primăvară. 
La un moment dat eram cu toții 
in alertă. Un număr (e drept, 
foarte mic) de viței au murit 
la citeva zile după fâtare. Cu 
toate tratamentele aplicate, ei 
n-au mai putut fi salvați. îm
preună cu medicul veterinar 
Grigore, cu inginerul zootehnist 

Victor Zbârcea, am suprave
gheat zi și noapte aceste cazuri, 
mai ales hrana administrată va
cilor gestante in primele luni. 
Pină aici lucrurile ar fi limpezi 
și am putea pune totul pe sea
ma concentrației de acid. Dar 
am avut cazuri de mortalități și 
la viței proveniți de la vacile 
furajate in timpul verii numai 
cu furaje proaspete. Unde să 
fie. deci, cauza ? Iată motivul 
pentru care in acest an forfăm, 
așa cum am zis, no-ta de a adu
na in cămările zootehniei o 
cantitate mult mai mane de fi- 
nuri. de lucernă sau de ierburi 
perene.

Așadar, o problematică destul 
de complexă urmărită în largul 
ei evantai, pas cu pas. Am reți
nut citeva secvențe și in cimp. 
în tarlaua situată in vecinătatea 
gării se recolta secara. Utilajul 
E 280, condus de mecanizatorul 
Ion Burloi, era urmărit îndea
proape de CAF-ul lui Alexan
dru Ștefan și de remorcile diri
jate de Pompiliu Jercău și Ma
rin Vlad. Pină vineri fuseseră 
recoltate cu secară 40 ha din 
suprafața totală de 50. existind 
suficiente premise ca simbătă 
să se pună punct acestei lucrări. 
Pe terenul eliberat au intrat 
plugurile și discurile, iar in ur
ma lor semănătoarea. Mai bine 
de 30 ha primiseră sămința de 
porumb. Ca urmare a ploii că
zute joi. in prima parte a zilei, 
pe suprafața eliberată de secară 
se poate obține, conform preve
derilor. o bună recoltă de po
rumb boabe.

în parcul de furaje consem
năm aceeași atmosferă respon
sabilă de muncă. 30 de mem
bri cooperatori descarcă masa 
verde, o așazâ in straturi uni
forme. alternind secara cu paie. 
Reușita silozului depinde in 
mare măsură de modul in care 
se execută operațiunea de tasare 
și de timpul de lucru. O celulă 
trebuie inchisă cel mult 5 zile 
pentru a se crea condițiile fer
mentației dorite. Referitor la 
lucernă, o altă cultură furajeră 
care concentrează eforturile 
cooperatorilor, consemnăm că 
aici, la Pogoanele — consecință 
fireasca a eforturilor de a mări 
cantitatea de finuri de lucernă 
— s-au amenajat cu forte pro
prii in această primăvară incă 
două finare cu o capacitate de 
peste 300 tone. Finul conservat 
aici va fi dirijat in special ani
malelor in perioada stabulatiei. 
Iată deci, că indiferent de re
zultate. fie ele bune cum sint 
la Pogoanele, indiferent de ex
periența acumulată care poete 
primi același calificativ, activi
tatea oamenilor nu cunoaște 
traiectoria rutinei.

DUMITRU ION DINCA

Diploma din
Citeva diplome încălzesc 

austerul birou al directorului 
Fabricii de pline Pajura din 
Capitala — inginerul Ștefan 
Manoliu. De aceea, chiar des
pre aceste dreptunghiuri de 
hîrtie înrămată legăm un tu- 
vint de conversație. Care 
dintre aceste diplome vă este 
cea mai dragă ? — întrebăm. 
„Aceasta !" — vine prompt 
răspunsul, arătindu-ni-se o 
bucată de carton cit palma, 
nu cea mai arătoasă dintre 
cite existau pe perete, dar 
expusă mai deoparte — și 
parcă nici rama nu seamănă 
cu a celorlalte.

Citim deci — și notăm cu- 
vint cu cuvînt :

Diplomă. Se acordă forma
ției I.P. „Pajura", condusa 
de Iov. ing. Manoliu Ștefan 
locul I in cadrul concursului 
„Cea mai bună formație de 
lucrători din panificație", 
faza finală pe țară. în for
mație : Bălăceanu Marin, 
Petre Mihai, Zidaru Petre, 
Mitescu Gheorghe. Ciorbă 
Maria. Radu Mira, Comănes- 
cu Alexandrina, Pastrama 
Elena, Bolboașă Elena, Guță 
Ioana.

Aflăm astfel istoria unei 
competiții strinse, pătimașe, 
desfășurată la Constanța, 
unde bucureștenii i-au bătut 
pe renumifii brutari dobro-

Cîmpul sau ecranul ?
Poftiți la căminul cultural 

al comunei Valu lui Traian, 
să vizionați un film. Nu vă 
răpim mult timp, lucrările a- 
gricole de primăvară, știm, 
vă așteaptă. Dar, cit poate 
să tină o peliculă de 16 mi
limetri ? Și apoi, veți vedea, 
nu e un film cu cow-boy în
vrăjbiți, ci cu personaje din 
preajma noastră .'

Și sătenii răspund, la sfir- 
șitul zilei, unui astfel de în
demn. chiar dacă, unii dintre 
ei, cu anume îndoială, cu re
zervă. Se face întuneric in 
sală, și pe ecran apar, deo
dată, ca dezlipindu-se de 
scaunele din sală, persoane 
cunoscute, ca alde Maria Ion, 
Nastasia Stoica. Anghel Gre- 
cu și sofia, Hareta Rece, Do
ra Semaca și alte citeva, pe 
care nimeni nu le-a văzut 
vreodată jucind in filme...

De unde pină unde au ai”ns 
„pe ecran" acești m care 
n-au fost în stare să ajungă 
p'nă-n cimp, unde se afla tot 
satul, zi de zi ? Ei bine, toc
mai de aceea ! Cine a stat, 
*'n campania agricolă, cu mâi
nile in sin, uitlndu-se din 
prispă la cei care se întorc, 
osteniți, din cimp, acum se 
tine cu miinile (cu aceleași 
miini .') de cap. Păzind cit 
de necruțători au fost, in 
numele opiniei publice, au
torii filmului. Se cuvine spus

rama inimii
geni la ei acasă. „Pentru că
— zice inginerul Manoliu — 
dincolo de criteriile teoretice 
concursul avea și o latură 
strict practică, trebuia pur 
și simplu să facem pline, 
iar in acest caz constănțenii 
aveau, cum se zice, focul și 
vatra de partea lor. Numai 
că...“ Numai că a venit o 
echipă de tineri brutari 
bucureșteni. in frunte cu ti
nărul lor conducător și spe
cialist, care au întors toate 
pronosticurile pe dos.

Intreblndu-i pe citiva din 
participanții la competiție 
cum s-ar fi descurcat fără 
inginerul Manoliu, ne-au 
răspuns scurt : „De la locul 
II in jos !“ Laconic a com
pletat și inginerul Manoliu : 
„Nu puteam să-i las singuri , 
doar muncim impreună !“

Frumos răspuns din par
tea unui conducător tinăr, 
pentru tinerii lui colegi de 
breslă — și nu numai pen
tru ei.

...Să ne mai întrebăm, a- 
tunci, de ce această diplomă 
este purtată — după cum 
mărturisește însuși ingine- 
rul-director Stefan Manoliu
— in rama inimii ’

ION andreițA

că autorii filmului n-au venit 
de nicăieri, de la nici un 
studio cu reputație, ei nu 
sint alții decit un grup de 
pasionați ai peliculei, din 
Valu lui Traian. De mai bine 
de zece ani, un profesor (de 
matematică) din localitate. 
Ștefan Pâunescu, adună pe 
lingă sine tineri din sal (In
tre care secretarul adjunct al 
comitetului comunal de 
partid, Ion Dobrilă), cu în
clinație, de el descoperită, 
pentru filmul de scurt me
traj. Așa s-a înfiripat un ci- 
ncclub, banal la început, care 
a realizat, pină acum, nu 
mai puțin de 35 de filme. Ul
timul, intitulat „Contraste" 
infățișind aspectele anticipa
te de noi, in rindurile de 
mai sus — a. constituit, de 
fapt, revelația, fiind distins, 
in cele din urmă, cu premiul 
I Ia faza pe țară a Festivalu
lui national „Cintarea Româ
niei". după ce, cu doi ani 
în urmă, același entuziaști 
obținuseră... locul II, cu altă 
peliculă, zisă „Un cartof, alt 
cartof".

Concluzia ? Ori de cite ori 
te sustragi unei activități co
lective, sub un pretext sau 
altul, riști să fie prin preaj
mă cineva, dacă nu cu ochii, 
cu obiectivul pe tine. Așa că, 
mai bine...

DRAGOMIR MAGDIN
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La Craiova, o sărbătoare a sportului

FINALELE PE ȚARA ALE „CROSULUI TINERETULUI
Ediția a XV-a dedicată aniversării a 60 de ani de la crearea Uniunii Tineretului Comunist

Craiova a trăit duminică dimineața sub semnul sportului de masă, găzduind finalele 
uneia dintre cele mai ample întreceri ale tineretului din țara noastră, cadru organizat în care 
an de an milioane și milioane de tineri și tinere din întreaga țară fac sport - „Crosul Tineretu
lui". Anul acesta, Io ediția jubiliară — a 15-a a competiției, au fost prezenți la start. în etapele 
premergătoare finalelor, peste 4 milioane de participant, cifră care spune totul despre pre
ocuparea celor ce răspund de acest resort în organizația noastră revoluționară. A fost, de 
asemenea, prin calitatea întrecerilor finale, un moment de referință în sportul de masă, prilej, 
sintem siguri, pentru specialiștii prezenți la Craiova de a depista elemente dotate pentru 
sportul de performanță,- una dintre laturile esențiale ale competiției naționale „Daciada", sub 
genericul căreia s a desfășurat și „Crosul Tineretului". Prin organizarea ireproșabilă, prin 
atmosfera sărbătorească, prin prezența numerosului public oltean, finalele pe țară ale „Crosului 
Tineretului" au constițuit, ocum, în acest an, cind se împlinesc 60 de oni de la crearea 
Uniunii Tineretului Comunist, un splendid omagiu adus organizației revoluțlonore a tineretului, un 
răspuns concret pe care tinerii din țara noastră l-au dat îndemnului secretarului general al 
partidului, președintele Republicii, tovarășul Nicolae Ceaușescu, cuprins în Mesajul adresat 
Conferinței pe țară a mișcării sportive, din acest an: „Să facem, deci, în așa fel încît 
marea competiție sportivă națională •-Daciada-- să cuprindă practic, în cadrul ei. întregul ti
neret al patriei, să se afirme tot mai puternic ca o uriașă mișcare de masă, care să asigure 
participarea celor mai largi categorii de oameni ai muncii de la orașe și sote la practicarea 
organizată și sistematică a exercițiilor fizice, sportului și turismului - acesta fiind obiectivul 
fundamental pus de partid in fața mișcării noastre sportive in această perioadă."

0 competiție cu
4 MILIOANE CÎȘTIGĂTORî

Citeva mii de craioveni s-au 
aflat in tribunele hipodromului 
din Parcul Poporului și de-a 
lungul traseului, pe o vreme 
frumoasă. Reprezentanții celor -1 
milioane de particlnanți, cei mai 
buni din toate județele și mu
nicipiul București, peste 600 de 
atleți și atlete, au dovedit că au 
obținut calificarea pe merit, 
prezentindu-se foarte bine pre
gătiți. Iar spectatorii au avut ce 
vedea : victorii detașate, altele 
pe ultimii metri, cind sprintul 
final a decis ordinea podiumu
lui. sosiri grupate, cu lupta pen
tru primul loc dusă pină la li
nia de sosire. In pauzele dintre 
curse, organizatorii au avut, de 
asemenea, fericita idee să pro
grameze atractive demonstrații 
de aero și rachetomodelism, de 
călărie și motoclclism. cu parti
ciparea membrilor loturilor na
ționale.

Din mulțimea de impresii cu
lese la Craiova cea mai preg
nantă a fost pentru reporter 
sosirea dramatică din cursa fe
telor de la categoria de peste 19 
ani. foarte asemănătoare cu cea 
din proba feminină de 3 000 m 
de la Universiadă. Cu numai 
5—6 m înainte de linia de sosi
re. reprezentanta Timișului, 
Dina Hromei. studentă la Uni
versitatea din Timișoara, a ce
dat primul loc, in pragul epui
zării, tenacei bucureștence' Ma
ria Alexandru, muncitoare la 
„Postăvăria Română", ambele 
intrecind-o detașat pe marea

favorită a întrecerii. Luclca So- 
ciu (din Mărgineni, Bacău), 
ciștigătoarea de anul trecut a 
competiției. Lipsit de neprevă
zut a fost in schimb finalul 
cursei băieților, la aceeași ca
tegorie de virstă, crnioveanul 
Ion Dumitrei, student in anul 3 
al Facultății de mecanică din 
orașul gazdă, ciștigînd detașat, 
cu cițfva metri buni in țața 
principalilor urmăritori. luliu 
Făget (din Deva, județul Hune
doara) și Mihai Pop (județul 
Sibiu).

Remarci in privința talentelor 
relevate cu acest prilej vor face, 
citeva rinduri mai jos, specia
liști afați Ia fața locului, pe care 
i-am solicitat in acest sens. In 
ce ne privește am fost, impre
sionați de bucureștencele Lilia
na Rusnac (elevă la Liceul 
I.O.R.) și Liliana Ivașcu (Liceul 
industrial „Republica"), situate, 
în această ordine, la categoria 
15—16 ani, urmate de o altă ta
lentată alergătoare. Mariana 
Ene. de la Școala generală 
Breastb. județul Dolj, de Ma
rian Gigea, învingătorul curați 
de 1 500 m la categoria 15—16 
ani, elev la Liceul industrial nr. 
2 din Craiova, de Mariana Stă- 
nescu, de la Liceul agroindus
trial din Caracal, județul Olt, 
ciștigătoare la catogoria 17—19 
ani, ca și de Mareei Pomohari, 
primul la aceeași categorie de 
Virstă. elev la Liceul militar 
Alba Iulia. Alături de ei. ciști- 
gători s-au numit toți cei ce au

participat la această competiție, 
veritabil izvor de sănătate, de- 
monstrind virtuțile știute ale 
exercițiului fizic și sportului.

Dintre eceștia se vor naște 
campionii de miine, cum s-a în- 
timplat cu Flța Lovin. Natalia 
Betim sau Gheorghe Ghipu. ca 
să folosim trei exemple cunos
cute, remarcați Ia una dintre 
primele ediții ale „Crosului Ti
neretului". Dintre aceștia sau, 
poate, dintre copiii remarcați la 
„Crosul pionierilor", care a pre
cedat întrecerile tinerilor, re- 
prezentind circa 2 milioane de 
copii care s-au prezentat Ia start 
în etapele de masă : Lucretia 
Marin, din comuna Virtoapele, 
județul Teleorman. Lăcrămioara 
Pavelescu. de Ia Școala generală 
din comuna Girov. județul 
Neamț. Călin Colara, $c. gene
rală nr. 1 din orașul dr. Petru 
Groza, Elena Panalt (Șc. gene
rală nr. 252 din București) sau 
Attila Jaraba, (Șc. genera'a din 
comuna Alexandru Moghloroș 
— lăudabilă activitatea de la a- 
ceastă școală din județul Bihor 
care a pregătit un ciștigâtor al 
crosului pionierilor și un alt 
participant valoros, Laszlo Blro, 
clasat pe locul 3 Ia categoria 
11—12 ani), lată doar citeva 
nume de care, poate, vom mai 
auzi.

Pagină realizată de 
VASILE RANGA 
LUCIAN OPREA

finalelor
Categoria 15—16 ani : fete (800) : 1. Liliana Rus

nac (București) ; 2. Liliana Ivașcu (București) ; 3. Ma
riana Ene (Dolj* ; categoria 15—16 ani băieți (1 500 
m) : 1. Marian Gigea (Dolj) ; 2. Mircea Ștefănuț
(Alba) ; 3. Ilie Lenaș (Gorj) ; categoria 17—19 ani fete 
(1 000 m) : 1. Mariana Stănescu (Olt) ; 2. Ela Covaci 
(Satu Mare) ; 3. Mariana Tratidan (București) ; cate
goria 17—19 ani băieți (2 000 m) : 1. Marcel Pomohaci 
(Alba Iulia) ; 2. Marius Nicoară (Galați) : 3. Nicn Țim- 
buli (Oradea). Categoria peste 19 ani fete (1 000 m) : 
1. Maria Alexandru (București) ; 2. Dina Hromei
(Timiș); 3. Lucia Sociu (Bacău); categoria peste 19 ani 
băieți : 1. Ion Dumitrei (Dolj) ; 2. Iuiiu Făget (Hune
doara) ; 3. Mihai Pop (Sibiu).

Pe echipe reprezentative de județ Cupa a fost dîș- 
tigată de DOLJ. urmată de municipiul BUCUREȘTI 
și de formațiile județelor ALBA și BIHOR.

înaintea „Crosului Tineretului" s-a desfășurat „Cro
sul pionierilor", în care s-au stabilit următoarele cla
samente : categoria 11—12 ani fete (600 m) : 1. Lu- 
creția Marin (Teleorman) ; 2. Lăcrămioara Pavelescu 
(Neamț) ; 3. Elena Soiean (Suceava) ; categoria 11—12 
ani băieți (1 000 m) : 1. Călin Colara (Hunedoara) ; 2. 
Marius Buzuloiu (Gorj) ; 3. Laszlo Biro (Bihor) ; ca
tegoria 13—14 ani fete (800 m) : 1. Elena Panait 
(București) ; 2. Diana Tirdia (Suceava) ; 3. Ibolya To
fan (Harghita) ; categoria 13—14 ani băieți (1 000 m) : 
1. Attila Jaraba (Bihor) ; 2. Iulian Bouleanu (Teleor
man) ; 3. Marius Borza (Cluj). Pe echipe au cîștigat 

.reprezentanții județului Teleorman.

MARIAN GIGEA

DUMITRUL 
prit» ÎS am)

MARI A ALEXANDRU 
(cat. paste 19 ani)

MARCEL POMOIIACI
(cai. 17—19 ani)

LILIANA RUSNAC 
(cat. 15—16 ani)

MARIANA 8TANE8CU 
(cat. 17—19 ani)

Speranțe pentru atletismul de performanță
Victor Firea, secretar al Federației 

Române de Atletism : „Crosul tineretului 
a demonstrat și de astă dată deosebita 
valoare pe care o prezintă această compe
tiție in antrenarea tineretului la practi
carea probelor de alergare. Ceea ce este 
deosebit de remarcat, este că la această 
cdl'ie jubiliară, spre deosebire de cele 
precedente, organizatorii. C.C. al U.T.C. 
Comitetul județean Dolj al U.T.C., ca și 
organele de specialitate au adus cum se 
spune crosul la el acasă, adică pe teren 
denivelat, pe pămint cu iarbă, ceea ce 
este propice probelor de alergări de acest 
gen. Ca șl in edițiile precedente și de 
astă dată am remarcat elemente deosebit 
de valoroase, probele seniorilor, băieți și 
tete, demonstrind că finaliștii sint rea’- 
mente cei mai buni din cei peste 4 mi
lioane de participanți la etapele de masă. 
Alergările s-au desfășurat intr-un ritm 
aproape de demifund, deci deosebit de 
rapide, cu schimbări de lideri de la o dis
tantă la alta, și au învins, cum era și fi
resc. cel mai bine pregătiți din punct de 
vedere tehnic, ca și cei care și-au desfă
șurat pregătirea pe un teren adecvat în
trecerilor de cros. Nu ne mai mirăm atunci 
de ce o vieecampioană mondială in proba 
de cros este cunoscut i alergătoare Fila 
Lovin descoperită acum cițiva ani în 
intreceri'e Crosului tineretului. Să nu ne 
surprindă cind. peste ani, despre actualii 
campioni ai acestei competiții vom afla 
vești îmbucurătoare de la întrecerile... in
ternaționale. Deși ne aflăm în fața unui 
moment festiv aș vrea să fac o remarcă 
mal puțin îmbucurătoare. Să recunoaștem 
că mai ales unele comisii de atletism ne
glijează activitatea sportivă de masă, so- 
cotindu-și încheiate sarcinile odată cu or
ganizarea unor întreceri de performanță. 
Antrenorii, specialiștii de tot felul din 
atletism sint invitați in continuare în școli 
și uzine, să contribuie direct la organi
zarea competițiilor de masă, să nu întoc
mească doar planuri care rămîn undeva 
ascunse prin sertare".

. Mircov Sava. profesor — Timișoara : 

„în etapa de masă, orașul nostru a cuprins 
peste 30 000 de participanți. Este, de bună 
seamă, un succes, dai- cel mai pre'los 
succes considerăm noi este faptul că a 
crescut valoarea tehnică a partlcipanților 
la competițiile organizate de Uniunea Ti
neretului Comunist, Asemeni fostei atlete 
Georgela Gazlbara. mal tinerii Cornel 
Avram, Mariuș Ungurea-iu, care s-au aflat 
printre campionii edițiilor *80 și ’81 ale 
Croiuiui tinerelului se află acum printre 
campionii țării la unele probe de demi
fond, activează la Clubul sportiv școlar 
din oraș și sperăm că în curind ii vom 
putea urmări și in intreceri de taiie in
ternațională. Campionii noștri județeni au 
evoluat bine, dar faptul că n-am reușit să 
obținem o victorie înseamnă oă trebuie să 
ne aplecăm mai cu grijă mai ales asupra 
pregătirii tehnico, pini in cele mai mici 
amănunte. O victorie este de neconcoput 
de a fi pierdută pe ultimii metri așa cum 
s-a intimplat de astă dată cu sportivii 
noștri".

Nicolae Mărășescu, antrenor al lotului 
național de demifond : „Am venit, la Cra
iova de la altă Întrecere de utietism, e 
drept, una de performanță, desfășurată de 
curind la Pitești. Nu puteam să nu urmă
resc această întrecere de vreme ce din 
etapele municipale, judcțenff se anunța ca 
o întrecere finală deosebit de atractivă, 
unde noi, specialiștii, putem găsi schimbul 
de miine pentru atletismul românesc. 
Neindolelnlc fiecare dintre campioni, aiit 
cei de la probele Crosului pionierilor,' da,' 
mai ales de la finalele Crosului tineretului 
au fost ce! mai buni, realmente speranțe 
pentru atletismul de performanță. Este 
sarcina noastră să urmărim in parte pe 
fiecare ciștigâtor al acestei întreceri, sa-i 
dirijăm către secțiile de performanță, să 
le asigurăm o pregătire tehnică, morală, o 
pregătire complexă pentru că In fiecare 
campion al Crosului tineretului se află un 
performer de miine. C.C. al U.T.C. s-a 
orientat admirabil, stabilind locul de des
fășurare aici, pe frumosul hipedro-n cra- 
iavean, unde fiecare probă in parte se 

aleargă pe un teren adecvat unei aseme
nea dificile probe atletice. In colaborare 
cu C.C. al U.T.C. vom organiza o tabără 
de pregătire a tinerilor dotați pentru atle
tism. in care-și vor afla locul și campio
nii actualei edi‘11 a Crosului tineretului. 
De asemenea, in centrele de pregătire pe 
care le organizăm in mai multe județe ale 
țării vom invita nu numai campioni, dar 
și alte nume remarcata cu prilejul aces
tor întreceri. Noi avem o experiență bună 
în acest sens : Nicolae Ionescu, Radu 
Maria. Natalia Andre Betinl, ca șl mulțl 
alții, nume consacrate pe plan internațio
nal, au confirmat talentul lor relevat in 
edițiile precedente ale acestei mari com
petiții de masă care este Crosul tineretu
lui".

Georgeta Dumitrescu, antrenor : „Ediția 
a XV-a a Crosului tineretului a fost mal 
exigentă, ne-a adus in startul finalelor 
atleți bine selecționați (selecționați in 
sensul parcurgerii dremulul de la etapa 
de masă pină la startul și dorința de a 
ajunge pe podiumul învingătorilor in 
faza finală), o Selecție care a con
tribuit direct la spectaculozitatea pro
belor desfășurate pe hipodromul eraio- 
vean. Se pare câ cei aproape 600 
de finaliști, cu unele excepții, bine
înțeles, nutresc o deosebită pasiune pentru 
atlatism și mal ales pentru această com
plexă probă de alergare, crosul. Sint do
tați fizic și psihic, au o pregătire tehnică 
aproape de calificativul bine și secțiile 
noastre de performanță trebuie să-i în
conjoare cu toată grija pentru a le dc:ă- 
virși, printr-o pregătire complexă, talen
tul și dorința de afirmare. Printre cam
pioni sint muncitori, dar și studenți și 
elevi, ceea ce ne îngăduie să credem câ 
mișcarea atletică clștigă tot mat mult te
ren in rindul Întregii mase a tineretului, 
indiferent m domeniul în care activează. 
O asemenea competiție sportivă de mesă, 
cum esie Crosul tineretului, ne obligă pe 
noi specialiștii să privim cu atenție actua- • 
Iii campioni, viitorii performeri naționali".
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ȘEDINȚA COMITETULUI POLITIC TELEGRAMĂ Un moment de neuitat

EXECUTIV AL C.C. AL P.C.R.
(Urmare din pag. I)

Europa, hotărlrea lor de a-și aduce contribuția 
la Încheierea cu succes a reuniunii de la Ma
drid, care să ducă la convocarea unei conferin
țe consacrate încrederii și dezarmării pe con- 
nent, la asigurarea continuității procesului de 
colaborare ți securitate in această zonă a lu
mii, la oprirea amplasării de noi rachete cu 
rază medie de acțiune in Europa șl retragerea 
și distrugerea celor existente, la eliminarea de
finitivă a armelor nucleare de pe continent și 
reducerea treptată a tuturor armamentelor sub 
lin control internațional efectiv.

Referitor la situația din Balcani, s-a subli
niat importanța hotăririi celor două țări de a 
milita pentru soluționarea prin tratative a 
problemelor care mai există în această re
giune, pentru dezvoltarea colaborării și bunei 
vecinătăți, pentru transformarea Balcanilor in
tr-o zonă a conviețuirii pașnice, fără arme 
nucleare, relevindu-se in acest sens oportuni
tatea și însemnătatea deosebită a propunerii 
tovarășului Nicolae Ceaușcscu de a se convoca 
o conferință la nivel înalt a țărilor balcanice 
consacrată discutării căilor și modalităților 
practice de depășire a problemelor existente, 
ale întăririi încrederii, colaborării și păcii.

A fost relevat, totodată, acordul României și 
Greciei de a acționa pentru oprirea agravării 
încordării internaționale, pentru reluarea și 
continuarea politicii dc destindere și colaborare, 
de respectare in raporturile dintre state a prin
cipiilor dc drept internațional, pentru soluțio
narea pe cale pașnică, prin tratative, a stări
lor conflictuale, respectindu-se interesele ge
nerale ale tuturor părților, ale păcii și secu
rității în întreaga lume, pentru încetarea cursei 
înarmărilor, pentru înfăptuirea dezarmării, in 
primul rind a dezarmării nucleare, pentru eli
minarea subdezvoltării și reducerea marilor 
decalaje intre nivelul țărilor în curs de dez
voltare și cel al țărilor industrializate, pentru 
instaurarea unei noi ordini economice mon
diale, care să asigure progresul economic al 
tuturor națiunilor.

Aprobind înțelegerile și concluziile Ia care 
a-a ajuns. Comitetul Politic Executiv a stabilit 
măsuri pentru realizarea obiectivelor stabili
te, pentru extinderea relațiilor dc strînsă prie
tenie șl conlucrare dintre cele două țări și po
poare.

In continuare, tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
informat despre vizita oficială pe care a efec
tuat-o în țara noastră, în perioada 10—14 mai, 
guvernatorul generai al Canadei, Edward 
Schreyer.

Comitetul Politic Executiv a dat o deosebită 
apreciere rezultatelor convorbirilor dintre to
varășul Nicolae Ceaușcscu și guvernatorul 
Edwart' Schreyer, desfășurate într-o atmosferă 
de cordialitate, înțelegere și stimă reciprocă, 
care se înscriu ca o contribuție majoră la dez

voltarea și mai intensă a bunelor relații din
tre cele două țări și popoare.

Comitetul Politic Executiv a subliniat cu sa
tisfacție că dialogul la nivel inalt a pus în e- 
vidență hotărirea ambelor părți de a acționa 
pentru amplificarea contactelor politice, pentru 
intensificarea raporturilor economice, pentru 
lărgirea și diversificarea legăturilor comerciale, 
pentru extinderea și adincirea cooperării, un 
loc însemnat revenind colaborării în domeniul 
folosirii in scopuri pașnice a energiei nucleare.

S-a apreciat că promovarea susținută a re
lațiilor româno-canadiene — pe temeiul de
plinei egalități, ai respectării independenței și 
suveranității naționale, al avantajului reciproc 
— este in folosul și spre binele popoarelor 
noastre, al progresului și prosperității lor, al 
Cauzei păcii și cooperării intre națiuni.

A fost relevată, de asemenea, importanța 
schimbului de păreri dintre tovarășul Nicolae 
Ceaușcscu și guvernatorul Edward Schreyer cu 
privire la evoluția situației internaționale, in 
cadrul căruia s-a evidențiat necesitatea ca 
popoarele să-și unească eforturile și să con
lucreze tot mai strins pentru oprirea agravării 
încordării internaționale, pentru reluarea și 
continuarea politicii de destindere, colaborare și 
respect al independenței naționale, pentru so
luționarea prin mijloace politice a stărilor con- 
fiictuale, a tuturor diferendelor dintre state, 
pentru stoparea cursei înarmărilor, pentru în
făptuirea dezarmării, in primul rind a dezar
mării nucleare, pentru edificarea unei noi 
ordini economice mondiale.

Comitetul Politic Executiv a apreciat cu sa
tisfacție că, în timpul convorbirilor, a fost a- 
firmată dorința celor două țări de a conlucra 
activ pe arena internațională, pentru rezolva
rea marilor probleme ce confruntă omenirea, 
pentru întărirea păcii și securității internațio
nale, pentru realizarea unui climat dc în
credere, destindere și largă colaborare, care să 
permită popoarelor român și canadian — cit și 
celorlalte națiuni ale lumii — să-și consacre 
eforturile în direcția asigurării dezvoltării eco
nomice și sociale, creșterii bunăstării lor ma
teriale și spirituale.

Comitetul Politic Executiv a aprobat înțele
gerile la care s-a ajuns cu prilejul intilnirii 
româno-canadlene la nivel înalt și a stabilit 
măsuri care să impulsioneze dezvoltarea și mai 
puternică a colaborării prietenești dintre Româ
nia și Canada, dintre popoarele celor două țări.

Comitetul Politic Executiv a hotărît convo
carea plenarei Comitetului Central al Partidu
lui Comunist Român în prima decadă a lunii 
iunie a.c.

★

Comitetul Politic Executiv a rezolvat, de a- 
semenea, probleme curente ale activității dc 
partid și de stat.

Botoșani Foto : V. TANASOF

Maiestâfii Sale

Regelui OLAV AL V-LEA AL NORVEGIEI
OSLO

Adresez Maiestății Voastre felicitări cordiale și cele mai bune 
urări de sănătate și fericire personală, cu ocazia Ziloi naționale a 
Norvegiei, precum și urări de prosperitate și progres pentru po
porul norvegian prieten.

NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Soclaliite România'

CARTEA SOCIAL-POLITICA

Adevăruri 
despre adevăr*)
Orice dezbatere despre a- 

devăr poate și trebuie să 
pornească ți dc la aserțiunea 
jui Gaston Bachelard „a- 
devărul este o eroare Înde
lung verificată". Aceasta în
seamnă dc fapt capacitatea 
inepuizabilă a cunoașterii ti
mone de a aborda ți rezolva 
probleme complexe pe care 
ic ridică acest concept cardi
nal al oricărei științe care se 
reclamă ca validă ..adevă
rul". Nu intimplător, cred 
deci că in prestigioasa seric 
„Humanitas" a editurii ieșe
ne „Junimea", primul volum 
al seriei „Știință-limbaj-cer- 
cetare", se numește „Adevă
ruri despre adevăr".

Volumul este coordonat de 
regretatul profesor Petre Bo- 
tezatu ți este realizat îm
preună' cu mal tinerii săi co
laboratori ștefan Celmare. 
Teodor Dima, Petru loan, 
Traian Șlirbăț.

Faptul nu este lipsii de 
temei de vreme ce tineretu
lui ii revine in primul rînd 
sarcina ca in știință să aducă 
un spor de cantitate, dar mai 
ales de calitate în domeniul 
cunoașterii. Iată de ce încă 
In „Cuvintul înainte" al vo
lumului, Petre Botczatu pro
punea implicit o dezbatere 
de idei care se referea nu 
doar la capitolul strict al lo
gicii, cit Ia controversele teo
retice și practice ale epocii 
contemporane, care vizau, in z 
același timp, dezbaterea căi
lor de aflare a adevărului, 
dar și modalitățile practice 
de realizare a sa.

Acestui sumar, în fapt, 
sinteză de deziderate !! co
respunde acum in paginile 
cărții transpunerea in planul 
unei cercetări sistematice ca 
un corespondent firesc volu
mul de față. In prima sec
țiune există punctate o serie 
de considerații in legătură 
cu dimensiunile, sfere de re
ferință ți de valabilitate ale 
adevărului. Nu vom intra 
acum in amănunte, dar tre
buie să menționăm și cu a- 
cest prilei. pentru că lucrul 
s-a mat făcut in citeva rin- 
duri. că in această accepție 
extrem do nuanțată se 
ridică frontal problema 
dimensiunilor adevărului ca 
și a criteriilor de rea
lizare a adevărului. Se 
află aici o indestructibilă uni

tate, reală și de fapt. între 
analiză și sinteză care tși are 
o sferă de referință mal ales 
in planul acțiunii cunoașterii 
și practicii sociale. Este in
teresant de văzut că se iau 
aici in considerație o seamă 
Întreagă de idei și teze con
temporane, deosebit do mo
derne. (deloc mondene, 
insă !), cum ar fi tema as
pectului semantic al dimen
siunilor alethice enunțată de 
Hans Herzberger în confor
mitate cu care există o com
petență semantică, deci ade
vărul înseamnă adecvarea șl 
unitatea dintre coresponden
tă și competență semantică ; 
aceasta deschizind o serie 
intreagă de considerații, 
practic un cimp inepuizabil 
de referință pentru a valida 
dimensiunile referențiale ale 
adevărului, ceea ce presupu
ne o relație dialectică intre 
teorie și cunoașterea adevă
rată a adevărului.

Sint tot aici, in volum, și 
alte idei, sugestii — aș men
ționa in mod special ecoul 
fecund pe care-1 găsesc intre 
logicienii ieșeni ideile deose
bit de însemnate ale unui 
mare filozof, matematician șl 
logician, G.C. Moisll — așa 
cum sint, era inevitabil, și 
unele idei cu care mi ne 
putem neapărat uni. Impor
tant este insă faptul că in 
acest moment, un asemenea 
volum reprezintă un adevă
rat ciștig tocmai pentru că el 
îți propune declarat, să ridi
ce probleme, probleme de o 
importantă valoare în planul 
teoriei și al metodei, dar mai 
ales vree și reușește să ex
prime un criteriu superior 
de validare a adevărului.

Sigur, repet, nu toate pro
pozițiile incluse în volum 
pot fi asumate sub titlul de 
beneficiu. Esențialul este 
însă acela că ele stirnesc 
profitabile controverse și se 
înscriu in .sfera de referință 
a acelei dialectici a gîndirii 
științifice in lumina căreia 
chiar dacă „adevărul este o 
eroare îndelung verificată", 
drumul către el este o nece
sitate imperioasă n spiritu
lui nostru revoluționar.

ȘERBAN CIONOF
•) adevăruri despre 

ADEVAR, Editura .Juni
mea" Iași.

fUrmare din pag. I)

Gheorghiu mesajul revoluționar 
al cravatei roții cu tricolor. La 
rlndul lor, șoimii patriei oferă 
pionterilor-uteclștt cite o garoafă. 
Este momentul simbolic ol 
transmiterii idealului revoluțlo- 
nar-patriotic din generație in 
generație.

300 de pionieri de la școlile 
generale 16, 67, 78, 81, 82, 76. 89, 
70. 195. 199 primesc de la (<wa- 
rășii ton Strugaru, adjunct de 
șef de secție la Comitetul Cen
tral al U.T.C., Aurel Bilu, secre
tar al Comitetului municipal 
București al U.T.U. și Alexan
drina Nedea, carnetele de mem
bru al Uniunii Tineretului Co
munist. lată clțiva dintre ei : 
Constantin Culcer, Oana largii- 
lescu, Daniela Bratu, Daniela 
Dobrinescu, Daniela Sfățuicd, 
Laurențiu Nicolae, Anca Orrea- 
nu, Daniela Uțâ, Ionel Roșu, 
Cristina Nițulescu, Steliăn Mllâ- 
novici. Pionieri cu brațele pline 
de flori adresează prin vorbele 
rostite de Călin Prad, de la Școa
la generală nr. 89, felicitările or
ganizației cravatelor roșii cu tri
color. Printre altele, Călin a 
spus : „Primirea voastră in U- 
niunea Tineretului Comunist este 
0 dovadă a experienței bogate 
pe care ați dobindit-o in pionie-

rie. Noi, pionierii claselor mici, 
vă felicităm ți t’d urăm să fiți 
demni de noua voastră calitate, 
de calitatea de uteelst". Fiecare 
nou utectst a primit cite o floa
re. Carmen Lipușan, secretara 
Comitetului U.T.C. de la Liceul 
de matematică-ftzică nr. 3. le 
spune : „Ați avut o solemnitate 
de primire <1 carnetului de ute- 
cisl foarte frumoasă. Vă doresc 
ca ieșirea din copilărie, din or
ganizația pionierilor sd însemne 
un pas important in devenirea 
voastră ca oameni adevărați, 
de nădejde ni societății noastre 
socialiste multilateral dezvoltate. 
Apartenența voastră la Uniunea 
Tineretului Comunist este un 
act de mlndrte dar șl de anga
jare revoluționară, patriotică, un 
nou imbold pentru a învăța mai 
mult și mai bine, pentru a ob
ține numai rezultate bune și 
foarte bune in tot ceea ce sin- 
teți chemați sâ întreprindeți".

Pină la sflrșitul acestui an 
școlar, cei 300 de noi utectști vor 
mal activa In rlndurile organi
zației pionierilor. Contribuția lor 
va fi Insă mai mare, mal anpa- 
jantă, mai entuziastă, pentru că 
ei sint cei mai buni dintre pio
nieri, cei care au dovedit prin 
întreaga lor comportare, că sint 
demni de calitatea de membru 
al Uniunii Tineretului Comunist.

...A fost la Muzeul de istorie 
a partidului comunist, a mlșcdrii 
revoluționare și democratice din 
România o sărbătoare. Sărbătoa
rea celor mat tinere generații 
revoluționare, tn final, prin cin- 
tece ți poezii, elevi ă.t Școlii ge
nerale nr. 116 au omagiat patria, 
partidul, au înălțat un adevărat 
imn pricii, «entimentelnr de li
bertate șl dreptate ale poporului 
nostru. Primirea carnetului de 
membru al Uniunii Tineretului 
Comunist in muzeul care adă
postește cele mai grăitoare do
vezi ale luptei seculare a po
porului român. a celor mai buni 
fii at săi pentru independență, 
pentru o viață demni, mai bund. 
mai frumoasă, pentru pace, este 
simbolul perpetuării peste ant a 
idealurilor nobile de existență 
pașnică șl minări a poporului 
român pe aceste meleaguri. A- 
flați in preajma acestor dovezi, 
noii uteeiști și-au afirmat cu 
convingere angajamentul de a 
învăța mai bine, de a munci cu 
cinste și hotirire pentru a fi 
demni de eforturile înaintașilor, 
pentru a răspunde cn fermitate 
îndemnurilor șt chemărilor, gri
jii nețărmurite d tovarășului 
Nicolae Ceaușescu. secretarul 
general al partidului, părintele 
ți prietenul Cel mai iubit ți res
pectat al tinerei generații.

TV
PROGRAMUL 1
13,00 Emisiune in limba maghia

ră. 17,30 1001 de seri. 18,00 închi
derea programului. 20,00 Telejur
nal. 20,30 Actualitatea economică. 
20,50 A patriei cinstire — moment 
poetic. 21.00 Cadran mondial. 21.25 
Roman foileton : „Drumuri14. Pre
miera pe țarâ. Producție a stu
diourilor americane. Episodul 1. 
22.15 Telejurnal. 22,30 Albumul

preferințelor muzicale. 23,00 închi
derea programului,

PROGRAMUL 2
13,00 Cenacluri ale tineretului. 

13,30 Scumpă țară Românie ! —
program de cintece patriotice. 16,50 
Lumea contemporană confrun
tările do idei. 16,13 Armonii or
chestrale. 17,15 Școala românească 
din Scheli Brașovului. 17,30 Dragi 
ml-s cintecele mele. 17,50 1001 de 
seri. 18.00 Închiderea programului. 
20,00 Telejurnal. 20.30 Moștenire 
pentru viitor. 21,15 La început de 
săptâmînă. 22.15 Telejurnal. 22,30 
închiderea programului.

Vizita în țara noastră 

a unei delegații 

conduse de secretarul

general

al Uniunii Tineretului

Revoluționar

Burundez
In perioada 13—16 mai a.o. 

o delegație de tineret din 
Burundi, condusă de Isidore 
Hakizimana, secretar gene
ral al Uniunii Tineretului 
Revoluționar Burundez 
(U.J.R.B.), a efectuat o vizi
tă in tara noastră la invita
ția C.C. al U.T.C:

Cu prilejul primirii dele
gației Ia Comitetul Central al 
P.C.R a fost evocat cu sa
tisfacție cursul ascendent al 
bunelor relații statornicite 
între cele două fări, sublini- 
indu-se că intensificarea ra
porturilor dintre Uniunea 
Tineretului Comunist și 
Uniunea Tineretului Revolu
ționar Burundez se Înscrie 
ca o contribuție importantă 
in dezvoltarea in ansamblu 
a relațiilor de prietenie și 
colaborare dintre cele două 
țări și popoare, dintre for
țele progresiste și democra
tice ale tineretului din în
treaga lume.

Delegația de tineret din 
Burundi a avut convorbiri la 
Comitetul Central al U.T.C. 
și la alte instituții centrale, 
a vizitat obiective industria
le, dc invățămint si social- 
culturale din Capitală. A 
fost realizat un schimb de 
informații privind preocupă
rile și activitatea tineretului 
din cele două țări, exprimin- 
du-se dorința reciprocă de 
adincire și diversificare a ra
porturilor dintre U.T.C. și 
U.J.R.B.

Cu pilejul vizitei a fost 
semnal Programul de cola
borare intre cele două orga
nizații de tineret pe perioa
da 1983—1984.

BREVIAR UTERAR-ARTISTIC
Consfătuirea națională a cercurilor 
și cenaclurilor literare de amatori

In organizarea Consiliului Cul
turii și Educației Socialiste, a 
Uniunii Scriitorilor și a Comite
tului județean de cultură și edu
cație socialistă Vrancca, la 
Focșani s-au desfășurat mani
festările prilejuite de prima 
consfătuire națională a cercu
rilor și cenaclurilor literare de 
amatori.

La lucrările consfătuirii au 
participat Ion Găleteanu, secre
tar de stat la Consiliul Culturii 
și Educației Socialiste, scriitorul 
Dumitru Radu Popescu, pre
ședintele Uniunii Scrii tori lo~, di
rectori de edituri, rcdactori-șefi 
din presa literară. Au fost pre- 
zenți reprezentanți ai cercurilor 
și cenaclurilor literare din toate 
județele țării. In spiritul cerințe
lor nobile formulate permanent 
slujitorilor artei, fie el profesio
niști sau amatori, de către 
conducerea partidului nostru. In 
cadrul consfătuirii au fost 
dezbătute probleme ale creației 
literare de amatori, a fost reali
zat un larg schimb de experien
ță in acest domeniu, au fost 
prezentate lucrări poetice ale 
unor muncitori, țărani sau inte
lectuali. Au avut loc, de aseme
nea. vizite de documentare in 
unități economice din Focșani, 
dialoguri cu scriitorii. întilniri

ale creatorilor cu oamenii 
muncii.

Intr-o atmosferă vibrantă, 
participanții la consfătuire au 
adresat o telegramă Comitetului 
Central al Partidului Comunist 
Român, tovarășului NICOLAE 
CEAUȘESCU, in care se spune, 
intre altele: „Noi, toți cei întru
nii in această consfătuire la 
Focșani, oameni ai muncii re- 
prezentind cercuri șl cenacluri 
de creație literară din Întreaga 
țară, scriitori, vă exprimăm În
treaga noastră gratitudine pen
tru grija permanentă și spriji
nul neprecupețit pe care le 
acordați înfloririi artei și cultu
rii socialiste. îmbogățirii univer
sului spiritual al tuturor celor 
ce muncesc. Conșliențl că izvo
rul creației il reprezintă istoria, 
viata și activitatea revoluționară 
a poporului nostru, scriitorii, noi 
toii cei care schimbăm hainele 
de lucru cu uneltele creației 
vom acționa fără preget pentru 
a înfăptui programul Ideologic 
al partidului. Orientările dum
neavoastră, mult stimate tovară
șe secretar general, privind fău
rirea culturii soctallirte. alăturin- 
du-ne efortul celui al întregii 
națiuni de realizare exemplară 
a sarcinilor economice și sociale 
ale acestui an, ale actualului 
cincinal.

LUCRĂ RI HOTĂRÎ TO A RE P E N T R P VIITO AREA R E C 0 LTĂ

iași: Acțiuni energice la întreținerea 
culturilor și strîngerea furajelor

Spectacolele viitorilor balerini

C.U.A.S.C. Podul Iloaiei re
prezintă o unitate puternică in 
agricultura județului Iași. Fap
tul că aici funcționează si sta
țiunea de cercetări agricole con
stituie pentru cei din partea 
locului un sprijin real, care s-a 
materializat în decursul anilor 
prin recolte tot mai bune, prin 
cultivarea soiurilor de plante 
cu gradul cel mai înalt dc pro
ductivitate pentru zona podi
șului Moldovei.

Acum, cind sfecla dc zahăr, 
floarea-soarelui, inul, porum
bul' și culturile furajere au fost 
însămințate pe Întreaga supra
față de 8 562 ha, fapt ce a tost 
posibil prin mobilizarea tutu
ror forțelor existente, prin con
stituirea brigăzilor de mecani
zare pe ferme, prin pregătirea 
la timp a terenului și munca in 
două schimouri, se depune o 
activitate tot mai intensă pen
tru sporirea ritmului lucrărilor 
de întreținere a culturilor , in 
cimp, in grădinile de legume și 
se accelerează recoltarea fura
jelor pe suprafețele ocupate 
cu aceste culturi. Totodată, se 
acordă o mare atenție execu
tării la time a lucrărilor de 
cosire și insilozare in fermele 
vegetale ale A.E.I. de vaci cu 
lapte din Erbiceni, Popești. Let- 
cani șt Dumeștl, cu un efectiv 
total de peste 5 500 capete și 
ur.de produc'ia de lapte pentru 
fondul de stat a sporit cu Î1.8 
la sută și la A.E.I. de creștere 
a puilor Podul Iloaiei. unde 
producția va fi de 2 500 000 de 
pui, din care livrări la fondul 
de stat 2 800 tone carne.

In raidul pe care l-am între
prins în unitățile de profil, 
componente ale C.U.A.S.C. Podul 
Iloaiei. ne-a însoțit, tovarășul 
președinte, inginer Gh. Roman, 
care a ținut sâ sublinieze : „Ne 
preocupă acum mai mult ca 
orici.nd încadrarea in perioada 
optimă a tuturor lucrări'or. In 
ceea ce privește culturile in 

cimp trebuie sî menționez că 
spre deosebire de alți ani, anul 
acesta am fertilizat cu substanță 
activă — circa 750 tone — 7 500 
dc hectare, ceea ce reprezintă 
o creștere cu 20 la sută țață 
dc anul trecut. De asemenea, 
erbicidările s-au efectuat pe o 
suprafață de 10 563 ha, respectiv 
pentru culturile de sfeclă de 
zahăr, floarea-soarelui, soia, fa
sole, griu și orz de toamnă, 
porumb. Fără îndoială că și pen
tru noi, problema furajelor 
joacă un rol desebit de im
portant. In acest fel, am elabo
rat un riguros plan de măsuri 
menit să optimizeze modul de 
lucru in fermele vegetale com
ponente C.U.A.S.C. Podul Iloa
iei. De pe suprafața de 890 ha 
insămințată cu răpită, orz și 
mazăre — masă verde, ierburi 
perene, secară și lolium, vom 
obține circa 80 tone furaje. 
Necesarul estimat dc furaj in- 
sămințat este de 30 de tone, 
iar acum am început recoltarea 
la o serie de culturi, avind un 
ritm de 8 000 kg de furaje zil
nic. Mazărea, sfecla, guliile 
furajere și lucerna, respectiv 153 
de tone la sfirșltul perioadei, 
vor satisface pe deplin nevoia 
de consum a animalelor, la 
aceasta adăugindu-se alte 50 
tone porumb siloz".

Pentru a vedea cum stau lu
crurile in cîmp ne-am oprit 
mai intli la citeva din fermele 
vegetale (Dumești, Erbiceni, Let- 
cani. Popeștii constatind că 
pe lingă efectivul de tineret 
vaci matcă se aflau la cășunat și 
17 000 oi. Asa cum ne snunca 
inginerul Ion Ciobanu, directo
rul S.M.A. Podul Iloaiei, s-a 
asigurat baza tehnică necesară 
pen'ru stringevxi mecanizată a 
furajelor, prin dotarea cu '10 
combine de recoltat siloz, la 
care recepția s-a făcut zilele 
trecute, cu 2 combine F.-281, 
8 CAS-I. F. 310 șl 30 de remorci 
pentru transport. Au fost create 

două brigăzi de insilozare, pe 
lingă cite o combină E-281 cu 
cite 12 remorci flecare echipate 
cu înălțătoare EMC. De mențio
nat că datorită greutăților în 
aprovizionare cu piese de 
schimb, au fost realizate prin 
recondiționa re reperele nece
sare pentru ca toate agregatele 
să fie in stare de funcționare. 
Am putut constata că așa stau 
lucrurile urmărind recoltarea 
furajelor in cimp. La AEI Er
biceni : Bo.ioc Petru. Ștefanache 
loan, Nedelcu Constantin și 
Curcan Gheorghe ; la AEI nu
mești : Roșu Voicu, Cărăbuș 
Mihai, Popa Vasile. Coca Du
mitru ; la C.A.P. Totoiești : 
Virtosu Dumitru și Hie Mihai : 
la C.A.P. Podul Iloaiei ; frații 
Marin și Ion Craiu. Culei 
Gheorghe și Banu Vasile ; la 
AEI Popești : Zelinică Aurel. 
Andrei Io'an. Iaccb Petru și 
Mangalagiu Eugen au început 
cu bune rezultate recoltatul 
furajelor.

CATALIN BORDEIANU
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mureș: Respectarea densității — 
cerință esențială în realizarea 
producției de sfeclă de zahăr

Județul Mureș este unul din 
marile județe cultivatoare de 
sfeclă de zahăr, cu 13 500 hec
tare cit totalizează suprafața 
destinată acestei culturi. Se 
poate aprecia câ în acest an 
factorii implicați, producători și 
beneficiari, au acordat o atenție 
sporită întregului complex de 
lucrări care să asigure nu nu
mai realizarea sarcinilor asu
mate prin planurile de produc
ție, ci chiar depășirea lor.

„Eforturile de pină acum 
încep să dea roade, ne spune 
Petre Rusu, brigadier la co
operativa agricolă Săulia. Dacă 
vă uitați la șirurile de plante, 
vă puteți da seama cum am lu
crat pină acum. Prășim ca in 
stratul de grădină. Ne-am pro
pus 50 000 kg sfeclă la hectar 
pe întreaga suprafață de 210 
hectare cultivate". Nu avem 
argumente să-J contrazicem. 
Cimpul e curat, afinat, densita

tea 100 000 plante, la hectar, 
după prima prașilă. dă cea mai 
bună replică, dublată de expe
riența anului trecut cind s-au 
realizat 47 000 kg rădăcini Ia 
hectar.

— întotdeauna la nci s-a lu
crat bine. Și porumb am avut 
in anul trecut, 5 000 kg la hec
tar și griu, dar acum parcă e 
mai bine. Am avut și noi unele 
necazuri cu frigul, dar nu sint 
de natură să diminueze produc
ția. Golurile apărute in parcele 
au fost completate.

De la Săulia trecem spre 
Grebeniș. Reținem la intrarea 
in sat terenul arat .și semănat 
pină la grajdurile fermei zo
otehnice. In stingă si in dreapta 
șoselei, pe 190 ha. este cultivată 
sfecla de zahăr. Cit cuprindem 
cu privirea, lanurile sint fru
mos răsărite. Zeci de coopera
tori prășesc. Brigada „Lorința" 
a început răritul. Nu departe de 
aici, in parcela „Gurețe" ne 
atrage atenția un grup. Nefiind 
prea numeros, notăm numele 
gospodarilor : Gherghina An- 
druș — primar, Traian Socaciu 
— președintele cooperației de 
consum, Cornel Adorian — elev, 
Dorina Dragomir — gestionar, 
Alexandru Ghibedi — agent 
fiscal, Aurelia Sabău — frizer, 
Alexandru David — croitor. 
Prășesc. Aflăm că Traian Soca
ciu este secretarul comitetului 
U.T.C. pe comună, iar Coreei 
Adorian. secretarul organizației 
U.T.C. de la școală.

— Pe noi ne-ați găsit aici, 
spune Traian Socaciu. Restul 
tinerilor sint de aici pină la 
,,Lorin‘a“. Flecare, indiferent 
de profesie, are angaja.te supra
fețe cu sfeclă in acord global.

— Ce producție de sfeclă v-ați 
propus să obțineți in anul 
acesta ?

— 33 000 kg Ja hectar, inter
vine tovarășa Andruș.

— Ixt veți obține ?
— După cum se prezintă la 

ora actuală, credem că da. In 
parcela aceasta densitatea este 
de 80 000-100 090 plante la 
hectar, așa că trebuie să iasă 
mai mult.

Sute de oameni intîlnim la 
prășitul sfeclei de zahăr la 
Pogăceana, la Band, Ricin, Mi- 
heș, Balda, Sărmașu. Timpul lu
crează in favoarea oamenilor și 
a producției. Dar nu numai tim
pul decide soarta acesteia, ci in 
primul rind oamenii. Pe acești 
oameni i-am intilnlt „pc deal", 
„la curte", ..la locul tirgului", 
„după grădini" la C.A.P. Dimbu.

— Anul acesta au fost semă
nate toate suprafețele, ne Spune 
Crăciun Simborean. unul dintre 
cooperatorii întâlniți la prășit. 
Dar ca sâ se poată semăna bine 
am „îndreptat" valea pină la 
Tușin și am făcut șanțuri.

— Dar despre sfeclă ce părere 
aveți ?

— Aici e mai mică puțin. A 
fost semănată mai tîrziu. în ge
neral insă e foarte frumoasă.

— Dar, noi vedem unele go
luri pe rind. Ce soune „cartea" 
in privința densității ?

— 80 000—100 000 plante la 
hectar. La răsărire sint mai 
multe.

Se interesează dacă pe unde 
am umblat sfecla este mal fru
moasă decit la ei. Ii spunem că 
e mai frumoasă. Nu-i vine să 
creadă, dar conchide : „Posibil", 
apoi continuă.

— Poate că in alte părți e 
mai frumoasă, dar și aici va fi 
frumoasă. Pâmintul este ușor, 
afinat, buruieni nu sint.

MIRCEA BORDA

A devenit deja o tradiție ca 
elevii secției de coregrafie a 
Liceului de artă George Enescu 
să susțină in fiecare primăvară 
un spectacol — producție. Anul 
acesta, la cererea publicului au 
fost trei astfel de spectacole, 
ceea ce dovedește, o dată in 
plus, interesul de care se bucu
ră baletul in rindul spectatori
lor. Important ni se pare faptul 
că „trupa" de la Liceul de artă 
a găsit resursele necesare unor 
spectacole distincte, de un ridi
cat nivel artistic. Strategia de 
ansamblu a regiei (Alexa Me- 
zincescu) a ocolit deliberat uni
tatea stilistică, „dramaturgia" 
tiind concepută in funcție de 
succesiunea numerelor comoo- 
nente. Evitind pe cit posibil 
improvizația, spectacolele au po
tentat in primul rind remarca
bile disponibilități tehnice și ar
tistice ale interpretilor. Trebuie 
deci să amintim aici pe Ingrid 
Lttpcscu, Cristina Nită, Florica 
Turcu, Laurențiu Guinea. Con
stantin Teșea, Marius Grossu. 
Cele mal multe momente au a- 
partlnut repertoriului clasic, 
majoritatea interpretilor trecind 
cu bine examenul lui pas de

Ceremonie între vechi și noo
Arădeanului Simion Cosma 

albinele i-au dat dezlegare să 
picteze cu ceară. Ne-am obiș
nuit ca acestui, de-acum, mate
rial artistic, să-i asociem două 
caracteristici : maleabilitatea și 
graba la topire, din care cauză 
a devenit banal termen de com
parație : „moale precum ceara", 
„se topește iute precum ceara"... 
Dar iată că, răcită după o fier
bere la temperaturi foarte 
înalte, ea poate fi vindecată de 
aceste două slăbiciuni.

Ceea ce face Simion Cosma se 
poate numi pictură ? Aplicarea 
de straturi succesive de ceară 
colorată ne face să răspundem : 
da, dar rezultatul e de fapt ba
sorelief. Autorul și le-a botezat 
„reliefuri in ceară". Dar nu de
finirea genului e importantă, ci 
impresia artistică pe care ne-o 
provoacă.

Tablourile sale (pe care le 
puteti vedea in expoziția din 
holul Sălii mici a Teatrului Na

deux, pas de tiois etc. Vocabu
larului tradițional de exprimarw 
i s-au mai adăugat element» 
specifice dansului popular româ
nesc (coregrafia Marllis Karda, 
Dragos Georgescu Constantin 
Marinescul, precum $i alte ele
mente noi de limbaj coregrafic 
puse in scenă sub atenta coor
donare a Ralucăi lanegic. Refe
ritor Ja acest din urmă aspect, 
se simte Încă lipsa unor con
tacte cu alte școli de coregrafi» 
a căror experiență a fost deja 
sistematizată șl consacrată. Arta 
gestului presupune un vocabular 
deosebit de complex. Devin», 
astfel, imperios necesară îmbo
gățirea arsenalului tehnico-ex- 
preslv, stimularea capacităților 
creatoare, improvizatorlce al» 
elevilor-balerini. Realizarea a- 
cestor deziderate, raliate pe îm
plinirile și tradițiile școlii noa»- 
tre coregrafice, constituie garan
ții ferme pentru revigorarea ba
letului românesc. In încheiere o 
tnențiune specială perstru sce
nografia lui Roland Laub, sce
nografie deopotrivă de Inspirată 
șt de funcțională.

LIVIU DANI EA.NU 

țional, expoziție .deschisă* de 
cuvintele lui Nichtta Stâne seu) 
sint o ceremonie intre vechi si 
nou : nou este, pentru artă, la 
noi. materialul folosit : Veche 
(dar nu învechită, nu demoda
tă !) este viziunea (predomină 
peisajul : Poveste de iarnă, Ma
rină, Ia poaleie muntelui, Inse
rare otc.).

Nu in compozițiile mari, prea 
legate de concretul fotografie 
(Maei, Floarea soarelui), ci In 
cele mici, vrăjitorești, este Si
mion Cosma un remarcabil ar
tist ; aici nimic nu este de’iml- 
tat. ci numai sugerat (Viziune, 
Joeul ielelor, Sonata b-tnlnii. 
Tristețe. In viitoare. Idealul, 
Rod), de parcă pictorul (care 
serte și poezie) le-ar fi dat 
viață in gind cu un vers din 
Blaga : „Eu nu strivesc corola 
de minuni a lumii".

CAROLINA ILICA

ur.de


Cursul ascendent al relațiilor 
româno-canadiene

România socialistă, partidul 
și statul nostru, pornind de la 
realitățile lumii contemporane, 
de la imperativele unei largi 
cooperări internaționale consa
crate păcii, progresului, inde
pendenței și securității po
poarelor, promovează cu prin
cipialitate și spirit constructiv 
un impunător evantai de ra
porturi cu statele socialiste, cu 
țările în curs de dezvoltare și 
nealiniate, cu statele capitalis
te dezvoltate. Intr-un aseme
nea cadru, dialogul la nivel 
înalt se constituie într-o mo
dalitate din cele mai eficiente 
pentru aprofundarea cunoaște
rii reciproce, adincirea conlu
crării in diverse domenii de 
interes reciproc, pentru dez
voltarea formelor moderne de 
colaborare bilaterală. Pe plan 
internațional, dialogul purtat 
cu stimă și respect, cu grija 
firească pentru apărarea păcii 
și înțelegerii intre popoare, a- 
duce în actualul climat îngri
jorător din lume o doză de 
speranță și încredere in capa
citatea omenirii de a surmon- 
ta dificultățile, de a chezășui 
un viitor lipsit de amenința
rea forței, a armelor. Un dia
log sincer desfășurat intre sta
te cu sisteme social diferite, 
aparținind unor alianțe milita
re diferite, cu istorii și tradiții 
specifice, este cu atit mai im
portant prin aportul care-1 
poate aduce la făurirea unui 
curs pozitiv pe arena mondia
lă, curs de pe urma căruia să 
beneficieze nu numai țările 
partenere de negocieri.

la 
de 
de 
la

După recentele convorbiri 
nivel inall româno-turce 
la București, româno-elene 
la Atena, convorbirile de 

tovarășul 
președin- 
Socialiste 
Schreyer, 
al Cana- 
hotărirea 

de a parti- 
intemațio- 
nivelul șe-

București între 
Nicolae Ceaușescu, 
tele Republicii
România, și Edward 
guvernatorul general 
dei. demonstrează 
României socialiste 
cipa activ la viața 
nală, contactele la 
filor de state și guverne rele- 
vindu-se ca un factor deter
minant al evoluției pozitive 
din lumea zilelor noastre.

în cursul vizitei întreprinse 
in România, la invitația to
varășului Nicolae Ceaușescu 
și a tovarășei Elena Ceaușescu, 
guvernatorul general al Cana
dei, Edward Schreyer. îm
preună cu doamna Lily Schre
yer, a avut posibilitatea să cu
noască aspecte din munca și 
preocupările poporului român, 
din realizările importante in 
dezvoltarea și modernizarea 
economiei naționale, in ridi
carea standardului de viață, 
material și spiritual. înalții 
oaspeți au exprimat profunde 
mulțumiri pereni calda ospi
talitate cu care au fost in- 
timpinați pretutindeni in țara 
noastră.

Convorbirile oficiale, desfă
șurate intr-o atmosferă de 
cordialitate. înțelegere și sti
ma reciprocă, au evidențiat 
dorința reciprocă de a promo
va colaborarea româno-cana-
diană, pe clanuri multiple, pe 
baza respectării deplinei ega
lități, a respectului indepen
denței și suveranității inter
naționale, a avantajului reci

proc, spre binele ambelor 
noastre țâri și popoare, al 
cauzei păcii și cooperării in
ternaționale. „Așa cum insâși 
experiența de pină acum a 
demonstrat — spunea tovară
șul Nicolae Ceaușescu — fap
tul că România și Canada sint 
țări cu orinduiri sociale dife
rite și aparțin unor alianțe mi
litare diferite nu poate și nu 
trebuie să împiedice promova
rea unei largi și rodnice cola
borări... Aceasta corespunde 
pe deplin intereselor ambelor 
noastre țări și popoare, și, 
totodată, se înscrie ca o con
tribuție pozitivă la cauza pă
cii, înțelegerii și destinderii 
internaționale". Subliniind că 
raporturile româno-canadiene 
se extind, ele intrind ' intr-o 
etapă nouă, guvernatorul ge
neral al Canadei, Edward 
Schreyer declara : „Este do
rința mea ca vizita noastră, 
împreună cu vizita pe care 
dumneavoastră o veți efectua 
in curi.nd in țara noastră, să 
contribuie la întărirea in 
continuare a relațiilor din
tre noi". Tn cursul convor
birilor s-a relevat cu sa
tisfacție că în ultimii 10 ani 
volumul schimburilor comer
ciale a crescut mai bine de 
două ori. au fost încheiate mai 
multe acorduri, inclusiv acor
dul comercial reinnoibil anual, 
care prevede intre altele acor
darea reciprocă a clauzei na
țiunii celei mai favorizate. O 
semnificație deosebită o au 
înțelegerile convenite privind 
statornicirea unei colaborări 
româno-canadiene de lungă 
durată, intr-o ramură de virf 
a tehnologiei modeme. Este 
vorba de construirea in Româ
nia de centrale nucleare elec
trice.

S-a evidențiat faptul că po
tențialul economic al Româ
niei și Canadei oferă largi 
premise pentru intensificarea 
și extinderea continuă a coo
perării intre cele două țări. 
Au fost identificate noi căi 
și mijloace pentru dezvoltarea 
și mai accelerată a relațiilor 
româno-canadiene. Ambele 
părți și-au exprimat increde- 
rea că in viitor se vor multi
plica contactele politice, se 
vor diversifica raporturile e- 
conomlce, culturale, tehnice și 
științifice, se va acționa pentru 
materializarea înțelegerilor 
convenite. într-o acțiune de 
largă anvergură care să dea 
stabilitate și conținut substan
țial cooperării dintre România 
și Canada, trebuie avută în ve
dere extinderea exporturilor 
românești, dezvoltarea și pu
nerea in valoare a posibilități
lor oferite de crearea unor so
cietăți mixte.

Cu prilejul vizitei, au fost
abordate, de asemenea, un
cerc larg de probleme ale
vieții internaționale. Guverna
torul general al Canadei a
dat o inaltă apreciere con
tribuției remarcabile a pre
ședintelui Nicolae Ceaușescu 
la cauza păcii, destinderii, de
zarmării, la soluționarea con
structivă a marilor probleme ce 
preocupă omenirea, Avind ir. 
vedere actuala situație din lu
me, deosebit de complexă ș>

îngrijorătoare, s-a relevat că 
este mai necesar ca oricind in 
trecut ca popoarele să-și u- 
neascâ eforturile și să con
lucreze tot mai strîns pentru a 
opri agravarea încordării in
ternaționale. pentru elimina
rea amenințării cu o confrun
tare militară, pentru reluarea 
și dezvoltarea politicii de des
tindere. colaborare, respect al 
independenței naționale. In
teresele supreme ale păcii și 
securității internaționale im
pun abandonarea definitivă a 
confruntărilor militare ca mij
loc de soluționare a diferende
lor dintre state. S-a apreciat 
că în împrejurările actuale 
nu există și nu pot exista pro
bleme litigioase care să nu 
poată fi soluționate prin mij
loace pașnice, pe calea trata
tivelor. Hotăritor este- să se 
pornească de fiecare dată de 
la dreptul imprescriptibil al 
fiecărui popor de a se dezvol
ta liber, fără amestec din afară.

în calitate de state semnata
re ale Actului final de la Hel
sinki. România și Canada a- 
cordă o atenție deosebită fău
ririi securității și cooperării 
trainice în Europa, edificării 
unei Europe lipsite de arme 
nucleare. Cele două părți au 
relevat câ imperativul cel mai 
arzător al contemporaneității 
il constituie oprirea curse’ 
înarmărilor, trecerea la hotă- 
riri concrete, vizibile de de
zarmare, în primul rind de de
zarmare nucleară. De comun 
acord s-a subliniat importanța 
apropiatei sesiuni a Adunării 
Generale a O.N.U. consacra
tă dezarmării, ca un eveni
ment menit să contribuie la 
adoptarea unor măsuri de în
cetare a competiției armelor și 
care să corespundă pe de
plin dorinței popoarelor de a 
se pune capăt politicii de inar- 
mare. de a trăi intr-o lume 
fără arme, fără războaie.

Convorbirile au evidențiat, 
totodată, dorința celor două 
țări de a conlucra activ pe 
arena internațională, pentru 
rezolvarea viabilă, justă a ma
rilor probleme ale lumii, pen
tru instaurarea păcii și secu
rității internaționale, edifica
rea unei noi ordini economice 
internaționale, realizarea unui 
climat de încredere, destinde
re și largă colaborare, care să 
permită popoarelor român și 
canadian — cit și celorlalte po
poare ale lumii — să-și consa
cre eforturile in direcția dez
voltării armonioase.

Exprimindu-și deplina sa
tisfacție pentru rezultatele 
fructuoase ale recentului dia
log la nivel înalt româno-ca- 
nadian. poporul și tineretul 
nostru își manifestă și cu a- 
cest prilej deplina adeziune la 
politica principială, dinamică 
și novatoare promovată cu con
secventă revoluționară de to
varășul Nicolae Ceaușescu pe 
plan internațional și se anga
jează să acționeze cu toate 
forțele pentru indeplinirea tu
turor obiectivelor politicii 
noastre interne și externe, 
pentru triumful progresului și 
păcii.

STIRI NOTE-COMENTARIISTJRI NOTE COMENTĂRII STIRI NOTE COMENTARII

Mari manifestații împotriva 
înarmărilor nucleare,

pentru pace
STOCKHOLM 16 (Agerpres) 

— In orașul Goteborg, de pe 
țărmul vestic al Suediei, s-a des
fășurat o mare manifestație pen
tru pace, împotriva înarmărilor 
nucleare, la care au luat parte 
peste 20 000 de demonstranți. 
Manifestația a fost precedată de 
un marș pe străzile orașului. 
Demonstranții purtau pancarte 
pe care se putea citi : „Țările 
nordice — zonă fără arme nu
cleare „Nu armelor nucleare 
în Europa Agenția Associa
ted Press apreciază că marșul 
de pace și manifestația din Go
teborg au fost cele mai mari de
monstrații antinucleare organi
zate anul acesta in țările nor
dice. Demonstrații similare au 
avut loc și in alte localități din 
Suedia, numărul participanților 
depășind 50 000. A fost, de ase
menea, organizată o ștafetă a 
păcii.

VIENA
40 000 de 
la Viena 
monstrație in favoarea păcii des
fășurată in Austria în perioada 
postbelică — informează agen
ția Associated Press. Participan- 
ții la această amplă manifestație 
scandau „Și Austria este o țin
tă" și „Nu vrem alte Hiroshime", 
chemind la dezarmare și des
tindere internațională.

Aproximativ 10 000 de persoane 
din toate colțurile țârii au sosit 
in capitala austriacă pentru a 
lua parte Ia această demonstra
ție împotriva înarmărilor nu
cleare, pentru pace.

16 (Agerpres) — Peste 
persoane au participat 
la cea mai mare de-

OTTAWA 16 (Agerpres) — 
Consiliile municipale din 33 de 
orașe ale Canadei, printre care 
Toronto Ottawa și Vancouver, 
au hotârît să desfășoare refe
rendumuri asupra unor măsuri 
privind reducerea înarmărilor 
și realizarea dezarmării. Mișca
rea pentru desfășurarea acestor

Congresul Partidului Progresist
al Oamenilor Muncii din Cipru—A.K.E.L.

NICOSIA 16 (Agerpres) — Au 
luat sfirsit lucrările celui de-al 
15-lea Congres al Partidului Pro
gresist al Oamenilor Muncii din 
Cipru — A.K.E.L.

în cadru dezbaterilor, delegații 
la congres au abordat cu pre
cădere problemele privind reali
zarea unității de acțiune a tu
turor forțelor democratice, pa
triotice, pe baza programului 
minimal convenit recent intre 
A.K.E.L. și Partidul Democra
tic. apreciind că înfăptuirea a- 
cestui program poate constitui 
un aport major la realizarea nă
zuințelor oamenilor muncii din 
Cipru, de pace, de dezvoltare 
democratică și independentă a 
tării.

Au rostit, de asemenea, cuvin- 
tări de salut reprezentanții ce
lor 25 de partide de peste ho
tare. participante Ia congres.

Din partea P.C.R.. a secretaru
lui său general, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. a oamenilor muncii 
din România, au fost adresate 
Congresului A.K.E.L. un cordial 
salut și cele mai bune urări, îm
preună cu expresia sentimen
telor noastre de caldă prietenie.

Salutul a fost transmis in 
cu\ intui rostit de tovarășul 
Vasile Vilcu, președintele Co
misiei Centrale de Revizie a 
P.C.R., reprezentantul partidului 
nostru la acest congres.

Delegații au aprobat Rapor

tul C.C. al Partidului Progresist 
al Oamenilor Muncii din Cipru 
(A.K.E.L.), prezentat Congresu
lui. unele modificări in statutul 
partidului și au ales noua com
ponență a organelor de condu
cere. Tovarășul Ezekias Papa- 
ioannou a fost reales in funcția 
de secretar general al A.K.E.L.

Sprijin poporului 

namibian in lupta sa 

pentru independența

YAOUNDE 16 (Agerpres) - 
Camerunul se pronunță pentru 
acordarea cit mai grabnică a 
independenței Namibiei, a decla
rat președintele Camerunului, 
Ahmadou Ahidjo. citat de agen
ția TASS. Acțiunile „grupului de 
contact" deocamdată nu au dus 
la'vrțiun progres palpabil in 
problema respectivă, a arătat 
președintele intr-un interviu a- 
cordat ziarului „Camerun Tri
bune". Noi sprijinim lupta po
porului namibian. in frunte cu 
SWAPC. dreptul său la indepen
dență. și la autodeterminare și 
respingem orice soluție unila
terală. a relevat șeful sta.tului 
camerunez.

I. TIMOFTE

PE SCURT
• AUTORITĂȚILE DE LA 

LAGOS au făcut cunoscut că au 
fost luate o serie de măsuri 
pentru a echilibra balanța dc 
plăți a țării, care a înregistrat 
un însemnat deficit ca urmare a 
fluctuațiilor de pe piața mon
dială a petrolului. Printre aces
tea figurează reducerea impor
turilor, precum și sporirea pro
ducției și livrărilor de petrol.

Pe de altă parte, s-a anuntat 
că, din cauza acestor dificultăți, 
în 1983, rata dc creștere a eco
nomiei Nigeriei va fi de nu
mai cinci la sută, față de 7,2 la 
sută cit se preconiza in planul 
de dezvoltare economică pentru 
perioada 1981—1985.

Vizita secretarului de stat 
al S.U.A. în Grecia

Secretarul de stat al S.U.A., 
Alexander Haig, și-a încheiat, 
duminică, vizita oficială in Gre
cia. unde a fost primit de pre
ședintele Republicii Elene. Con
stantin Karamanlis, și de pri
mul ministru. Andreas Papan- 
dreu.

înainte de plecare, secretarul 
de stat a arătat, in cadrul unei 
conferințe de presă, că în timpul 
convorbirilor nu s-a adoptat nici 
o hotărire concretă privind ba
zele americane din Grecia, dar 
că „s-a realizat un consens" in

privința modului de a se trata 
aceasta problemă, relatează a- 
genția France Press»,

încheierea lucrărilor
Congresului extraordinar 

al P.C. Finlandez
La Helsinki s-au încheiat lucră

rile Congresului extraordinar al 
P.C. Finlandez. Congresul a a- 
probat un document politic, re
zoluția „P.C. Finlandez și miș
carea comunistă internațională" 
și a adoptat o serie de alte do
cumente.

Delegații la congres au ales 
noile organe de conducere ale 
partidului.

• LA DAR ES SALAAM se 
vor desfășura, săptămîna viitoa
re, convorbiri intre președinții 
Tanzaniei, Julius Nyerere, și 
Zambiei, Kenneth Kaunda, in
formează agenția United Press 
International, care citează decla
rația unui purtător de cuvint 
guvernamental tanzanian. Cei 
doi șefi de stat vor exa
mina probleme ce privesc si
tuația politică de pe continent, 
președintele Kaunda urmind să 
il informeze pe interlocutorul 
său despre rezultatele recentei 
întrevederi avute cu premierul 
sud-african. Pieter Botha, men
ționează sursa citată.

referendumuri a fost inițiată de 
organizația „Țelul nostru — de
zarmarea", condusă de John 
Starck, activist pe tărim ob
ștesc din Canada. Mișcarea este 
sprijinită de reprezentanți ai 
diverselor partide politice, nu
meroși deputați in parlament, 
primari din zeci de orașe ale 
țării. »

ATENA 16 (Agerpres). — Peste 
20 000 de persoane au participat 
la o demonstrație organizată în 
centrul Atenei împotriva menți
nerii bazelor militare ale S.U.A. 
pe teritoriul Greciei. Demon
strații similare au avut loc 
săptămîna aceasta in numeroase 
alte orașe 
Grecia.

și localități din

TOKIO 16
ocazia celei 
sări a încetării ocupației

(Agerpres) — Cu 
de-a 10-a aniver- 

ameri- 
cane asupra Insulei Okinawa, 
mii de japonezi au participat la 
Naha, capitala Okinawei, la un 
miting in cadrul căruia s-a cerut 
eliminarea bazelor militare a- 
mericane de pe această insulă. 
Luind cuvintul in cadrul mi
tingului, Junji Nishime. guver
natorul Okinawei, a declarat că 
prezența militară americană 
provoacă o gravă îngrijorare lo
cuitorilor insulei. Agenția Asso
ciated Press, care transmite ști
rea, relevă că un sondaj realizat 
recent dezvăluie că mai mult de 
jumătate din populația Japo
niei consideră că prezența celor 
29 000 de militari americani și 
a armelor lor constituie o ame
nințare pentru securitatea țârii.

Pe de altă parte, în cadrul 
mitingului s-a evocat faptul că 
anii de ocupație americană au 
făcut ca insula Okinawa să ră- 
mînă in urmă față de restul 
Japoniei in ceea ce privește dez
voltarea economică.

„Nebunia armelor binare"
Ziarul „New York Times" condamnă reluarea producției 

de arme chimice in S.U.A.
WASHINGTON 16 (Agerpres) 

— Votind alocații militare de 
177.9 miliarde dolari pe anul 
1983. Senatul Statelor Unite a 
ratificat și cererea guvernului 
Reagan și a Pentagonului de 
a reîncepe producția de arme 
chimice, intreruptă cu 13 ani in 
urmă, transmite agenția France 
Presse.

în legătură cu această hotări
re. ziarul „New York Times" pu
blică un editorial condamnind 
reluarea producției de gaze to
xice cu scop militar. Ziarul ex
plică. intre altele, că „noile ar
me. cunoscute sub numele de 
„binari", sint obuze de artilerie 
in care două produse chimice 
se amestecă in timpul tragerii, 
dind naștere unui gaz care atacă 
sistemul nervos". Editorialul, 
intitulat : „Nebunia armelor bi
nare", arată mai departe : „Ar-

mele chimice sint ineficiente 
împotriva unor trupe adecvat 
protejate... Civilii, insă, sint su
puși unor riscuri deosebite. în 
dens populata Europă, arenă 
probabilă a unui eventual răz
boi chimic, armele chimice ar 
omori cite 20 de civili pentru 
fiecare militar ucis. Din acest 
motiv, vest-germanii vor inter
zice, probabil, amplasarea bina
rilor pe teritoriul lor. Ba. mai 
mult, furtuna politica pe care a- 
ceste arme o vor declanșa va 
provoca cererea ca Statele Unite 
să-și evacueze gazele nocive 
pentru sistemul nervos, pe care 
Ie are in prezent depozitate in 
R.F.G.".

Văzuți din avion, 
munții Tian-Șan par 
decupați dintr-un pei
saj lunar. Prăpăstioși, 
lipsiți de vegetație, 
desfășurați pe citeva 
sute de mii de kilo
metri pătrați fac din 
această parte a Asiei 
Centrale un ținut arid 
și aparent neprimitor. 
Zăpezile veșnice de 
pe piscurile învăluite 
in nori sint singurele 
zone atrăgătoare vă
zute de la altitudinea 
la care zburăm. Pentru 
că acolo unde există 
zăpezi, există și rîuri, 
iar unde curge un riu 
se ini'iripă și viața.

Unul dintre principa
lele riuri care se nasc 
din zăpezile Tian-Șa- 
nului și despică re
lieful de piatră al Kir
ghiziei pe o lungime 
de peste 800 kilometri 
este Narinul. în con
trast cu brunul stinci- 
lor printre care curge, 
apele sale de o limpe
zime nefirească ni se 
înfățișează privirii ca 
un briu de smarald a- 
runcat de o zină din 
povești peste pămin- 
turi neroditoarc, pen
tru a le face să zămis
lească belșugul. Fără 
el, viața nici n-ar fi de 
conceput in această 
zonă a continentului. 
Kirghizii. acest popor 
cu o civilizație stră
veche. mindri și dirji 
in hărnicia cu care își 
făuresc destinul, și-au 
raportat 
existenta 
ca la un 
torici, al ____

tn programul 
voltării bazei 
tice a țării și a valori
ficării superioare a 
potențialului hidrolo
gic, Partidul Comu
nist al Uniunii Sovie
tice a luat Narinul in 
considerare cu priori
tate, cu dublul 
de a-i smulge 
multă energie electri
că, dar și dc a con
tribui intr-o mai mare 
măsură Ia fertilizarea, 
prin irigare, a pămin- 
turilor din Kirghizia și 
Uzbekistan. Porumbul, 
griul, bumbacul, li
vezile. viile și toate 
celelalte culturi care 
formează marea bo
găție a acestor repu
blici sovietice se ,,a- 
dâpă" din Narin,

Construcțiile 
energetice de 
mărime de pe 
riit au început

Atunci, 
partidului, 

comsomoliști

întotdeauna 
la acest riu. 
reper al is- 
viitorului.

dez- 
energe-

scop 
mai

hiflro- 
primă 
acest 

in 
Iaanii *60. 

eh» marea 
mii de 
constructori din toate 
republicile Uniunii So
vietice au răspuns

Sărbătoarea Norvegiei
Cunoscută și vestită mai 

ales prin peisajul său de un 
pitoresc aparte, modelat de 
eroziunea glaciară. „Țara 
fiordurilor" — Norvegia — 
sărbătorește la 17 mai „Ziua 
Constituției". Stat peninsular, 
aflat din plin sub influenta 
Nordului aspru și a vecină
tății oceanelor Atlantic și în
ghețat de Nord, Norvegia re
prezintă dintotdeauna pe har
ta Europei un punct de atrac
ție ocn’ru pasionații de geo
grafie, Oferindu-le acestora 
adevărate recorduri : 1 700
ghețari, insumind circa 4 600 
kilometri pătrați — cea mai 
intinsă suprafață din Europa, 
țărmuri dantelate ingenios, 
ce se articulează in desene 
insolite pe o lungime desfă- 

kilomctri, 
trei sfer- 
Ecuatoru-
150 000 de
stinci ce

Numeroși tineri au manifestat recent, in Berlinul Occidental, împo 
triva proiectelor de amplasare □ noi arme nucleare in Europa

Noi evoluții in conflictul
Malvinelor (Falkland)

surată de 30 650 
adică aproximativ 
♦uri din lungimea 
lui. Cu cele circa 
insule, insulițe 
se-nșiruie de-a 
tel or.

Tn cel de-al 
independenței sale, Norvegia 
nu este însă doar o zonă de 
atracție turistică, ci și o țară 
ancorată în contemporaneita
te, preocupată de progresul 
economic general și de pros

și
lungul coas-

77-lea an al

cu entuziasm, venind 
pc Narin pentru a 
înălța baraje in calea 
apelor, pentru a tăia 
canale de irigații, pen
tru a întemeia noi așe
zări omenești, acolo 
unde altădată viața ar 
fi părut imposibilă. 
Din orașul Oș. inundat 
în verdeață și flori de 
primăvară, unde ate
rizăm, pornim cu ma
șina spre una din a- 
ceste așezări noi: Kara 
Kui. cale lungă de 
cinci ore, reconfortan
tă insă, prin ineditul 
peisajului pe care il 
străbatem. Sate fru
moase, bine gospodări
te in șesul puțin al

-ȚINEREȚU
tarilor socialiste

exploatează celelal
te hidrocentrale din 
apropiere. Este o min- 
drie a 
lor care 
îat. Are 
trările 
rale ale 
urbane : 
minte culturale, spita
le, grădinițe, 
sportive și de i 
ment, magazine 
Facem cunoștință 
unul dintre tinerii lo
cuitori și constructori

comsomoliști- 
1-au înteme- 
toate inzes- 
social-cultu- 

unei așezări 
școli, așeză-

baze 
agre- 

cic. 
i cu

Cascada de lumini

însemnări din U.R.S.S

Kirghiziei, comparti
mentat în diverse cul
turi, după care ur
mează munții inalți și 
golași, gata parcă să 
se prăvalc, pe care se 
cațără cu greu 
mele de capre in 
tarea ierburilor 
race. Unde valea 
rinului se lărgește cit 
de cit, intilnim case 
răzlețe ale păstorilor, 
in prejma cărora pasc 
ciopoare de oi cu lină 
neagră, dar care nu au 
nimic comun cu rasa 
caic a împrumutat de
numirea ținutului.

Orașul Kara Kul a- 
pare pe neașteptate, la 
o cotitură a munților, 
înconjurat ca o cetate 
de crestele lor. Are o 
existență de numai... 
cinci ani, timp in care 
a ajuns Ia 20 000 dc 
locuitori. Este aservit 
in principal, hidro
centralei Toktogul. dar 
tot aici locuiesc și con
structorii și cnergeti- 
cienii care înalță și

tur- 
cău- 

sâ- 
Na-

ai orașului, inginerul 
Mamasalii Sabirov, de
legat la cel de al XIX- 
lea Congres al C 
somolului, despre 
ni se spune, fără 
multă exagerare, 
fără el greu s-ar 
putut construi hidro
centrala. Conducind o 
brigadă de alpiniști, el 
a lucrat ani de zile 
suspendat in fringhii, 
la inii de metri altitu
dine, pe versanții in
tre care se turna bara
jul dc beton armat, 
„curățind" terenul, in- 
lăturind stincile 
amenințau să < 
montind diverse 
stalații. Aici s-a 
mat prima școală 
alpiniști—constructori, 
ca profesie 
sabilă pc 
șantiere. El, 
nă cu alți 
liști ne arată 
lor. una din cele 
mari hidrocentrale 
pe riurile Uniunii So
vietice : Toktogul. Are

Com- 
•. care 
, prea 

câ 
fi

care 
cadă, 

in- 
for- 

i de
îndispen- 
asemenea 

împreu- 
comsomo- 

opera 
mai 

de

con- 
o rezistență 

de 9 grade, pe 
12 ffrade. Ei- 

cantina-rcs- 
sălile de fes-

o putere instalată de 
1 200 MW. Cu un baraj 
de 250 metri înălțime 
și o greutate de 2,5 
milioane tone și care 
ține piept unui volum 
de 19,5 milioane me
tri cubi de apă, aceas
tă amenajare hidroe
nergetică este in felul 
ei o construcție unică, 
cu agregatele dispuse 
in paralel, cu toate 
spațiile tehnologice in 
subteran, totul 
struit la 
seismică 
scara de 
rourile, 
taurant.
tivități, cabinetele me
dicale. laboratoarele și 
alte anexe formează in 
adâncul muntelui o 
construcție pe șapte ni
vele. pe care ascenso
rul le leagă cu o vi
teză uluitoare. întrea
ga lucrare te impresio
nează cu adevărat a- 
bia cind ai ieșit la 
lumina zilei și constați 
că de fapt, nu o vezi, 
nu vezi nimic decit 
barajul și lacul i- 
mens. Au lucrat la ea 
7 000 de muncitori, din 
care majoritatea com- 
somoliști. Etapa a Il-a, 
Ia care se lucrează, va 
fi terminată m 1990 și 
îi va dubla capacitatea.

Dar, Toktogul este 
doar una din hidro
centralele care for
mează salba de lu
mini de pe Narin. 
Kambaratin, Kurpsay 
Taș-Kitmir. Uci-Kur- 
gan I și Uci-Kurgan II 
completează această 
salbă, făcind din riul 
Narin unui din prin
cipalele surse de ătfer- 
gie electrică ale Uniu
nii Sovietice. Gazdele 
ne informează că la 
finele actualului cin
cinal Kirghizia singură 
va produce tot atita 
energie electrică cit 
Franța, Spania și 
R.F.G.. iar hidrocen
tralele de pe Narin o- 
cupă primul loc. La 
cel de al XIX-lea 
Congres al Comsomo- 
lului, tinerii construc
tori se vor prezenta 
nu numai cu mtndria 
unui bilanț dintre cele 
mai bogate, ci și cu 
hotărirea tinerească 
de a-și consacra în
treaga lor putere de 
muncă și creație ter
minării la timp a 
cestor construcții 
droenergetice.

a- 
hi-

ROMULUS LAL

ORIENTUL MIJLOCIU
peritatea celor peste 4 mi
lioane de locuitori ai săi. Un 
rol important in punerea in 
practică a acestei strategii l-a 
avut, mai cu seamă in ulti
mul deceniu, petrolul extras 
din partea norvegiană a Mă
rii Nordului. O bogăție pre
țioasă pe care marca, rece și 
aspră, le-o oferă vecinilor săi 
ca o compensație pentru 
cumpătarea și tenacitatea de 
care a dat dovadă, prin timp, 
poporul acestor meleaguri.

La aniversarea sărbătorii 
naționale a Norvegiei, evo- 
cind succint drumul parcurs 
de această țară de la simbol 
la devenire contemporană, 
bucurindu-ne de succesele 
obținute de poporul norve
gian pe calea progresului și 
modernizării, evocăm tot
odată evoluția ascendentă a 
conlucrării româno-norvegie- 
ne. o expresie a acestui curs 
constituind-o vizita întreprin
să. în noiembrie 1980, de pre
ședintele Nicolae Ceaușescu, 
împreună cu tovarășa Elena 
Ceaușescu. in această țară 
din extremitatea nordică a 
continentului.

• Reuniunea Consiliului Militar Suprem al O.E.P. 
A Convorbiri algeriano-siriene

ALGER 16 (Agerpres) — Pre
ședintele Algeriei. Chadli Bend- 
jedid. a avut convorbiri cu 
Hafez Al-Assad, președintele 
Siriei, care se află intr-o vizită 
la Alger. Cei doi șefi de stat — 
informează agențiile SANA si 
TASS — au evocat stadiul și 
perspectivele relațiilor bilaterale 
și au examinat o serie de. pro
bleme internaționale a< <•. 
evoluțiile din lumea artf șl 
din Orientul Mijlociu, inclusiv 
situația din Liban, în lumina 
ultimelor evenimente survenit* 
in această zonă.

BEIRUT 16 (Agerpres) — Sub 
președinția lui Yasser Arafat, 
președintele Comitetului Execu
tiv al Organizației pentru Elibe
rarea Palestinei, s-a desfășurat 
o reuniune a Consiliului Militar 
Suprem al O.E.P. A fost exami
nată situația din sudul Libanu
lui. ca urmare a concentrărilor 
de trupe israeliene la granița 
cu Libanul și a altor acțiuni mi
litare din ultimul timp ale 
Israelului — relatează agenția 
France Prese, care citează agen
ția WAFA.

Prima ședință1 >

LONDRA 16 (Agerpres) — 
Evoluția conflictului dintre Ma
rea Britanie și Argentina în pro
blema insulelor Maivine (Fal
kland) a constituit obiectul prin
cipal al reuniunii ee a avut loc 
duminică, la Londra, a așa-nu- 
mitului „Cabinet de criză" al 
Marii Britanii, la care a luat 
parte primul ministru. Margaret 
Thatcher, informează 
Reuter. De asemenea, 
examinate posibilitățile 
glementări negociate 
Malvinelor în cadrul O.N.U.

Un purtător de cuvint al Mi
nisterului Apărării al Marii Bri
tanii a anunțat că avioane de 
tiu ..Sea Harrier" ale forței 
navale de intervenție britanice 
din Atlanticul de Sud au atacat 
din nou aeroportul de la Port 
Stanley (Puerto Argentino), pre
cum și instalațile militare afe
rente. revenind toate la bază, 
transmit agențile Reuter și As
sociated Press. De 
grup de comando 
insula Pebble din 
klarid) distrugind 
oane argentiniene 
de muniții, revenind 
nava care i-a debarcat, cu numai 
doi militari răniți. Purtătorul de 
cuvint a precizat că acest raid 
reprezintă o acțiune militară li
mitată și nu o debarcare in 
arKipelag. încadrindu-se in pla
nul general de acțiune al forței 
navale britanice din Atlanticul 
de Sud.

agenția 
au fost 

unei re- 
a crizei

asemenea, un 
a debarcat in 
Maivine (Fal
ia sol 11 avi- 
și un depozit 

apoi la

BUENOS AIRES 16 (Ager
pres). — Din Buenos Aires, 
agențiile France Presse și Asso
ciated Press transmit că situația 
actuală in conflictul Malvinelor 
(Falkland), a fost analizată la o 
reuniune a Comitetului militar 
argentinian, la care au participat

președintele Leopoldo Galtieri și 
alți comandanți militari.

într-un interviu acordat tele
viziunii mexicane, președintele 
Galtieri a afirmat că „o oare
care apropiere", deși nu incă de
finitivă, se va produce probabil 
in următoarele zile pe calea so
luționării crizei Malvinelor, 
transmite agenția Rueter. Șeful 
statului argentinian a apreciat 
ca „foarte importante" eforturile 
depuse de secretarul general al 
O.N.U.,. Javier Perez de Cuellar, 
pentru soluționarea crizei Malvi
nelor.

NAȚIUNILE UNITE 16 (Ager
pres) — Secretarul general al 
O.N.U.. Javier Perez de Cuellar, 
a declarat că, după opinia sa. 
„zilele de marți și miercuri vor 
fi decisive" in incercările de 
soluționare a crizei Malvinelor 
(Falkland).

El și-a exprimat speranța că 
negocierile anglo-argentiniene 
vor fi reluate luni 
după reîntoarcerea 
a reprezentantului 
chemat la Londra 
sultări și că atunci va fi 
în măsură să evalueze șansele 
de succes ale eforturilor sale, 
transmite agenția France Presse.

Perez de Cuellar a estimat că 
în întrevederile purtate pe par
cursul unei săptămini cu cele 
două părți, britanică și argenti- 
niană. s-au realizat „progrese 
importante", dar câ este necesar 
încă un-oarecare mers inainteal 
negocierilor pentru a putea a- 
firma că obiectivul preconizat a 
fost atins, în acest sens, secre
tarul general al O.N.U. a decla
rat ca „părțile sint realmente 
angajate intr-un proces sincer 
de negocieri care trebuie să 
reușească".

după-amiază, 
la New York 
britanic 
pentru
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con- 
mai
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Olografia în ajutorul 
muzeelor

Lr. vagon-muzeu „conținînd" un veri
tabil tezaur de obiecte din platină, aur si 
argint lucrate cu pietre prețioase, a căror 
valoare este inestimabilă și care nu sint 
păzite de nimeni, a fost amenajat in Uniu
nea Sovietică. Vizitind muzeul, oamenii au 
senzația că este suficient să întindă mina 
pentru a putea pipăi bijuteriile, dar este 
numai o aparență creată de proiectarea 
unor copii olografice ale bijuteriilor expuse. 
Imaginea tridimensională a exponatelor 
este atit de reală incit vizitatorilor le vine 
greu să creadă că nu se află în fața unor 
bijuterii adevărate, relatează agenția 
TASS.

Pentru muzee, sistemul este o veritabilă 
..mană cerească", intrucît. expunerea unor 
obiecte extrem de valoroase in diferite 
localități este legată de riscul pierderii, sau 
al înstrăinării lor din cauza imposibilității 
creării unor dispozitive de securitate 
adecvate.

Din istoria
porțelanului 
alb-albastru 

farfurie din porțelan alb-albastru —O . . . .
faimoasa formă de email obținută exclu
siv de artizanii chinezi —, a cărei vechi
me este apreciată la peste 500 de ani, a 
fost descoperită recent de specialiștii de 
la Departamentul de antichități al provin
ciei Anhui, din R.P. Chineză. Ea a fost 
observată printre alte circa 400 000 de 
vechi obiecte cu valoare culturală. Farfu
ria are o adincime de 5,2 centimetri și mă- 

ț. soară 26 centimetri în diametru, fiind
>_ __

D. I.

noii legislaturia
a Adunării R.S.F. Iugoslavia

BELGRAD 16 (Agerpres). — 
După cum informează agenția 
Taniug. la Belgrad a avut loc 
prima ședință a Adunării R.S.F. 
Iugoslavia in noua sa legislatură. 
La reuniunea comună a celor 
două camere ale parlamentului 
— Consiliul Federal și Consiliul 
Republicilor și Provinciilor —, 
Rail Dizdarevici a fost ales pre
ședinte al adunării R.S.F.I. In. 
ședințe separate ale celor douăr 
camere. Anton Vratu.șa a fost 
ales președinte al Consiliului 
Federal, iar Nikol i Kmezici pre
ședinte al Consiliului Republici
lor și Provinciilor.

Delegațiile celor două camere 
au ales-o pe Milka Planinț în 
funcția de președinte al Consi
liului Executiv Federal — arată 
agenția Taniug. Ca vicepre
ședinți au fost aleși Zvone Dra
gan. Borislav Srebrici și Miat 
Șukovici, Din Consiliul Executiv 
Federal fac parte intre alții. La
zar Moisov, secretar federal 
pentru afacerile externe. Branko 
Mamula, secretar federal pentru 
apărarea națională, Stane 
Dolanț, secretar federal pentru 
afacerile interne. Milenko Boia- 
nici, secretar federal pentru co
merț, exterior.

decorată cu desene de o mare frumusețe : 
o inscripție marginală in ideograme atestă 
că a fost făurită in perioada 1420—1435, in 
timpul dinastiei Ming. Descoperirea are 
importanță pentru stabilirea etapelor de 
evoluție a porțelanului, confirmind încă o 
dată vechimea acestui delicat și pretențios 
meșteșug in China și, cu atit mai mult, pe 
teritoriul provinciei Anhui, unde se află și 
astăzi vestite cuptoare de ardere a porțe
lanului, printre care cel de la Jingdezheng, 
socotit dealtfel, pe drept, cel mai de sea
mă centru de acest fel din China.

„Celesta44 și Proust
Cu zece ani în urmă, pe cind avea virsta 

de 82 ani, Celeste Albarez, o femeie simplă

de toate
dintr-un sat de munte din Franța, a hotărit 
să-și publice amintirile din tinerețe, mai 
precis din anii cind era îngrijitoare in 
casa lui Marcel Proust. Memoriile ei, care 
cuprind evenimente din activitatea de zi 
cu zi a scriitorului in ultimii săi ani de 
viarâ, au servit drept bază pentru filmul 
de televiziune „Celesta", realizat de regi
zorul vest-german Persy Eldon.

Cros în ritm
de... simfonii

Poți alerga în ritmul muzicii simfonice ? 
Întrebarea pare, la prima vedere, ciudată, 
dar faptul s-a petrecut in realitate : or
chestra simfonică din San Francisco i-a 
chemat pe amatorii de cros să alerge în rit—

titul simfoniilor interpretate de membrii 
ei. Evident, in schimbul sumei de doi do
lari și jumătate pentru fiecare alergător. 
Pentru această sumă, participanta au 
parcurs distanța de șase mile, însoțiți de 
orchestra simfonică din localitate, care a 
interpretat încontinuu cele mai bune piese 
din repertoriul său. Care a fost motivul 
organizării acestei manifestări 2 El a fost 
explicat presei de directorul orchestrei : 
..Deoarece numărul spectatorilor la con
certe este tot mai mic, ne-am adresat iu
bitorilor sportului, care sint mult mai 
mulți. Este șl acesta un mijloc ce ne poate 
ajuta si ne întreținem", Intr-adevăr, ciști- 
gul .incasat de pe urma originalului cros a 
fost un record in toată existența orches
trei. deoarece la cros au participat 1300 
persoane.

Atenție la vulturi !
Incidentele cele mai costisitoare pentru 

transporturile aeriene indiene nu sint 
provocate de defecțiunile de ordin tehnic 
sau de pilotaj, ci datorită ciocnirii apara
telor cu... vulturi., uli sau alte păsări care 
se află in număr mare în preajma unor 
aeroporturi, relatează, într-un reportaj din 
Delhi, agenția Reuter. Oficialitățile indie
ne sint îngrijorate deoarece, anual, sint 
semnalate peste 120 de astfel de accidente, 
dintre care cel mai recent a avut loc '.a 
8 aprilie pe aeroportul Srinagar, am 
Kashmir, unde, după decolare, un avion 
s-a ciocnit cu un vultur neobișnuit de 
mare. Aparatul se află incă la sol. va
loarea reparațiilor fiind estimată la peste 
un milion de dolari. Avindu-sc in vedere 
că transportarea aparatului de pe o auto
stradă, unde aterizase for(at, și pină la 
atelierul de reparații a costat de aseme
nea mult, compania proprietară apreciază 
că vulturul în cauză i-a provocat daune 
de aproximativ 2,5 milioane dolari.

I 
I 
J
I
I
*

*

*

*

*

* 
I

I
I
* 
I
*

I

*

*

<4

redacția și ADMINISTRAȚIA: București, Piața Sclntell, Tel. 17 60 10, 17 60 20. Abonamentele se fac la oficiile poștale șl dlfuzoril din tntreprinderl șl Instituții — Tiparul; Combinatul Poligrafic „Casa Sclntell". 
Cititorii din străinătate se pot abona adreslndu-se la ILEXIM — departamentul export-import presă P.O. Box 136—137, telex 11226 București, str. 13 Decembrie nr. 3, 40 364


